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Cyklus koncertů s nahlédnutím do historie
Sopranistka Markéta Fassati a její hosté

Vánoční koncert  
J. J. RYBA – ČESKÁ MŠE VÁNOČNÍ

pondělí 18. prosince 2023 od 18 hodin

Kostel sv. Jindřicha a Kunhuty
Jindřišská 30, Nové Město, Praha 1

Markéta Fassati – soprán a dirigentka
Jiří Kopečný – varhany 

Členové sborů Camera Chabra 
a Salvátorského pěveckého sboru

Kostelní slavnosti

www.praha1.cz       www.kostelnislavnosti.cz

Vstupné dobrovolné
Koncert je pořádán ve spolupráci s Prahou 1

Koncert inzerát 95 x 134 vánoce.indd   1 26.10.2023   9:40:03

akTualiTy

FOTOsTRaNa

ŠkOlsTVí: iNVEsTicE VE ŠkOlách
DEVáťáci Na RaDNici
DOPRaVa: ElEkTROkOlOběžky

ÚZEMNí ROZVOJ: PROJEkT MasaRyČka

TéMa: kliMaPláN PRahy a ÚZEMNí PláNOVáNí

ROZhOVOR s kaRlEM ulMEM

PRONáJEM byTŮ k REkONsTRukci
NOVá PODlaha V PRiMáTORskéM salóNku Na žOFíNě
      REsTauRaČNí ZahRáDky

bEZPEČNOsT 

FOTOsTRaNa žiVNOsTNíkŮ

NaŠi žiVNOsTNíci

PřEDsTaVuJEME sPOlEk ObČaNŮ a PřáTEl 
Malé sTRaNy a hRaDČaN
bDPs V bENEDikTské ulici

ROZhOVOR s bRiTskýM VElVyslaNcEM 
MaTTEM FiElDEM
MísTNí PaRlaMENT

PRaha 1 MlaDých

Příběh VETERáNky MaRiE Dubské

FRaNZ kaFka a huDba

MísTa kulTuRy: DiVaDlO kalich

hisTORiE PRahy 1: ať žiJí kalhOTy!

PěNkaVa ObEcNá žiJE Na PETříNě

VycháZka s PRaGuE ciTy TOuRisM

POZVáNka DO DiVaDla V DlOuhé

NOVé ČEské kNihy

iNFOsERVis

PROJEkTy PRO sENiORy

iNFOsERVis

křížOVka

VíTáNí ObČáNkŮ

srdečně Vás zveme 
na přehlídku živých 
řemesel a lidového umění 
České republiky!

17:00
Petrské 
náměstí

18:00
kozí Plácekn
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17:00
kamPa

18:15
malostranské 

náměstí

17:00
Betlémské 

náměstí

18:00
vodičkova
před úřadem

Městská část Praha 1 
a sousedské spolky

si vás dovolují pozvat 
na slavnostní

rozsv í c en í

vánočních stromků

2023

@PraHaJedna
WWW.PraHa1.cz
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Vážení přátelé, milí sousedé,

nemohu jinak, než začít přáním všeho dobrého ke státním 
svátkům. svátek 28. října, založení republiky, nám snad 
připomněl, na jakých základech novodobá česká státnost 
vznikala. Masarykovy myšlenky svobody a demokracie, 
položené jako základní kameny, zůstaly pevné, byť byly 
překryty hnědým a později rudým bahnem následují-
cích desetiletí. i v tom smyslu si můžeme připomenout 
letošní 17. listopad, den boje za svobodu a demokracii. 
Můžeme si klást otázku, zda za ta desetiletí od roku 1989 
nezapadaly úhelné kameny svobody a demokracie no-
vým bahnem, bahnem konzumu, lhostejnosti, egoismu, 
xenofobie… otázku, jestli je nám svoboda a demokracie 
nejen naše, ale i druhých lidí a zemí, cenná.  a zda skrze 
ni nahlížíme složitosti dneška, ať už je to vleklý boj Ukra-
jiny proti agresivnímu Rusku, nebo sebeobrana izraele 
před teroristickými vrahy Hamásu. Možná to nejsou jed-
noduché úvahy. přesto je důležité se jimi zabývat. dny 
státních svátků nám k tomu nabízejí výtečnou příležitost.

Naštěstí však nejsou jen vážná a složitá témata. pod-
zim přináší mnoho zajímavých akcí a příležitostí k setkává-
ní. tradiční a oblíbený je Malostranský candrbál, letos ve 
stylu Myslivci, zvířátka a jiná havěť. Vytáhněte tedy zelené 
kamizoly, hoďte lišku kolem krku a vyrazte do Malostran-
ské besedy! Kdo volí raději klidnější zábavu, vybere si 
ze široké nabídky koncertů, divadel či výstav. Například 
vystoupení pavla Šporcla, houslisty vskutku světového, 
v profesním domě, nebo výstavy v naší Galerii 1 
ve Štěpánské ulici. sama si jistě nenechám ujít poetic-
ké odpoledne ve Viole s názvem Zapomenutý trubadůr 
s básněmi mého přítele Vlasty Šantrocha. Jsem si jista, že 
si každý z nás najde to své. abychom, dříve než se rozvoní 
svařené víno a rozsvítí světélka vánočních trhů, stihli ještě 
melancholickou, po spadaném listí vonící a třpytem mokré 
kamenné dlažby lehce ozářenou starou prahu. My zdejší 
ještě víme, kde ji, stranou turistického ruchu, dokážeme 
najít. třeba se tam někde potkáme. 

Vaše terezie Radoměřská 
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Nová zdravotnická laboratoř 
Nemocnice Na Františku získala 
osvědčení o akreditaci, které do-
kládá dodržování přísných poža-
davků při provozu laboratoře a při 
provádění laboratorních vyšetření. 
„Výhodou vlastního provozu je 
nezávislost na externím dodavateli 
a také možnost přímého dohledu 
nad všemi laboratorními procesy. 
To nám umožňuje garantovat špič-
kovou kvalitu prováděných testů. 
Vlastní provoz laboratoře nám 
přinese nejen finanční úsporu, ale 
také další příjmy do našeho rozpoč-
tu,“ vysvětlil ředitel david Erhart.

laboratoř poskytuje laboratorní 
služby v oblastech klinické bioche-
mie, hematologie a transfuzního 
lékařství. Zajišťuje základní labo-
ratorní vyšetření pro ambulance 
a lůžková oddělení Nemocnice Na 
Františku. V oblasti transfuzního 
lékařství provádí rozbory krevních 
skupin a přípravu transfuzních 
přípravků pro operované či akutně 
přijaté pacienty. 

Nemocnice se chystá oslovit 
také další zdravotnická zařízení 
a soukromé lékaře, pro které by 
chtěla laboratorní služby zajišťovat. 
plánuje také zřídit vlastní odběrové 
místo pro veřejnost.  

Je to po čtvrtstoletí první nová stavba 
skutečně mezinárodního rozměru, navíc 
z autorské dílny celosvětově proslavené-
ho architektonického studia zesnulé Zahy 
Hadid. Výraznou zlato-černou fasádu 
doplňuje organická architektura v interi-
éru, množství uměleckých děl, zejména 
pak socha od tonyho Cragga v hlavní 
lobby a veliký mural od studia dRaWetc. 
v prostoru vjezdu. Na střechách, terasách 
a dalších exteriérech budovy je přibližně 
20 tisíc rostlin, z toho více než 400 stro-

Masaryčka je ve finále

V rámci prevence rizikového chování dětí 
v základních školách odstartoval v září 
projekt Kavárna pro rodiče. „Mým cílem 
je, aby tato setkání byla příležitostí  
pro seznámení se s odborníky i dalšími 
rodiči, pro diskuzi o společných problé-
mech a možnostech řešení. Kavárny 
chceme pořádat jako důležitý prvek 
v budování důvěry a spolupráce mezi 
rodiči, školou a městskou částí jako 
zřizovatelem,“ vysvětlil david Bodeček. 
další Kavárna pro rodiče se uskuteční  
13. listopadu 2023 od 17:00 hodin 
v trick baru Malostranské besedy. téma-
tem budou rizika virtuální komunikace. 

Nemocnice Na Františku opět rozšířila 
rozsah poskytované péče. díky spolu-
práci hlavního města, naší městské části 
a vedení tohoto zdravotnického zařízení 
zřizovaného prahou 1 byla Na Františku 
v rekordně krátké době necelých tří měsíců 
vybudována zubní pohotovost, která v říjnu 
zahájila péči o občany prahy 1 i dalších 
částí metropole. Hlavní město přispělo na 
vybavení zubní pohotovosti částkou  
2,5 milionu korun, praha 1 pak financovala 
stavební práce spojené s vybudováním 
potřebných prostor, a to částkou 300 tisíc 
korun. Hlavní město navrch bude pod-
porovat i provoz pohotovosti, v letošním 
roce částkou necelých 900 tisíc korun. 

Hlavní město praha navázalo spolu-
práci se společností GREEN logistics 
CZ s. r. o., která nově provozuje na 
území hlavního města prahy v rámci 
sběrných dvorů veřejná místa zpět-
ného odběru odpadních pneumatik. 
dosud bylo jejich odevzdávání ve 
sběrných dvorech HMp zpoplatněno, 
nově je zde mohou občané a další 

koneční uživatelé odevzdávat zcela 
zdarma. Je třeba upozornit, že možnost 
odevzdání odpadních pneumatik má 
určitá zákonem daná omezení. důvody 
a kompletní seznam míst zpětného 
odběru odpadních pneumatik jsou 
zveřejněny na internetových stránkách 
Ministerstva životního prostředí: 
www.mzp.cz/cz/odber_pneu. 

Nová obecně závazná vyhláška hlavní-
ho města zakazuje spalování suchého 
rostlinného materiálu v otevřených 
ohništích na území hl. m. prahy.
Vyhláška, která vychází z § 16 odst. 5
zákona č. 201/2012 sb., o ochraně
ovzduší, ve znění pozdějších před-
pisů, zakazuje spalování suchého 
rostlinného materiálu v otevřených 
ohništích za účelem jeho odstraňování 

na celém území prahy. Zároveň uvádí, 
co se rozumí rostlinným materiálem 
a jak s ním nakládat. i nadále bude 
možné spalovat v otevřených oh-
ništích suché dřevo a šišky, pokud 
je taková činnost realizována jako 
volnočasová aktivita spojená napří-
klad s přípravou jídla na otevřeném 
ohništi či grilu, s výjimkou období, kdy 
je vyhlášena smogová situace. 

 akce korzo Národní se bude konat 
na Národní v úseku smetanovo nábřeží–
Jungmannova, spálená, 28. října, náměstí 
Václava Havla od 8:00 do 22:00 hodin. 
dojde ke změně dopravního značení, sní-
žení počtu parkovacích míst a k uzavírce 
Národní (v úseku smetanovo nábřeží– 
Jungmannova), a to od 00:01 do 23:59.
 akce koncert pro budoucnost 2023 
se bude konat na Václavském náměstí, 

v úseku Jindřišská a Wilsonova, od 16:00 
do 22:00 hodin. Rovněž dojde ke změně 
dopravního značení, snížení počtu parko-
vacích míst a k zákazu vjezdu od 12:00 do 
24:00 hodin, a to na Václavské náměstí, 
v úseku Wilsonova–Jindřišská, s mož-
ností průjezdu koridorem Václavského 
náměstí v úseku Wilsonova–opletalova 
a Ve smečkách–Krakovská. 
Více informací na www.praha1.cz.

V Malostranské besedě  
byla pokřtěna 
kniha Náhradka

Jaké je to být pěstoun? Co všechno to 
obnáší? Jaký je rozdíl mezi pěstoun-
stvím a adopcí? proč potřebuje dítě 
znát svou biologickou rodinu? Jaké je 
to vyrůstat v dětském domově? a jaký 
bych měl být rodič, abych to zvládl? 
Na tyto otázky se snaží odpovědět 
nová kniha z nakladatelství albatros  
Media s názvem Náhradka autorky 
Barbory postránecké a fotografky Jany 
plavec. Kmotry knihy se stali herečka 
Jana plodková a zpěvák david Koller.

„ V roce 2020 vznikla zásluhou Báry 
Postránecké a sousedů na Malé Straně 
iniciativa Vyrůstat doma. Zapojili jsme 
se tehdy víc než spontánně a žijeme tím 
dodnes. Pořádali jsme happeningy na 
Malostranském náměstí, jejichž cílem 
bylo, aby děti do tří let nebyly umísťová-
ny do dětských domovů. Aby každé dítě 
našlo novou rodinu. Jedním z velkých 
úspěchů je i osvětová kniha Náhradka, 
která bude pomáhat toto zásadní téma 
šířit a podporovat jej,“ popsal david 
pešek dvořák, otec malé Rozárky, která 
našla domov právě v jeho rodině.

Rozhovor s ním a Barborou 
postráneckou si budete moct přečíst 
v prosincovém magazínu JEdNa. 

Proměna Provaznické ulice
Již v příštím čísle magazínu JEdNa 
se dočtete o příběhu zásadní pro-
měny, kterou prošla dříve opomíjená 
a tak trochu v čase zapomenutá ulice 
provaznická. tou se dříve odvážili 
chodit jen ti nejotrlejší. Během pár 
měsíců se ale podařilo zásluhou 
skvělé spolupráce sdružení Nové-

ho Města pražského (sNMp), které 
mimochodem letos slaví osmnáct 
let své existence, prahy 1, konkrétně 
Jakuba Vaculína, vedoucího od-
boru životního prostředí a čistoty, a 
dalších subjektů v postižené části 
ulice sídlících či vlastnících nemovi-
tosti dosáhnout nevídané změny. 

Zákaz spalování suchého rostlinného materiálu

Nová zubní pohotovost 

Více informací na: www.praha1.cz/vyhlaska-o-zakazu-spalovani-sucheho 
-rostlinneho-materialu.

Oslavy 17. listopadu – dopravní omezení

...a toto je její nová podobaTakto vypadala Provaznická před 
proměnou

Zastupitelé prahy 1 zvolili na svém 
říjnovém zasedání nového radního. stal 
se jím Richard Bureš z občanské demo-
kratické strany. Ve své gesci má investice, 
it, smart Cities a technické systémy 
prevence kriminality. „Jako radní budu 
realizovat novou koncepci investic a chci 
rozjet nově vznikající odbor, jehož účelem 
je efektivnější řízení investic. Sjednotí-
me přístup radnice k vlastnímu majetku 
a zvýšíme transparentnost rozhodování 

o investiční činnosti,“ vyjmenoval Richard 
Bureš, jehož hlavní vizí v oblasti it je 
elektronizace systému pokut za nelegální 
parkování. „Mým cílem je v této oblasti 
důslednější výběr pokut, který nejenom 
zvýší příjem pro městskou část, ale zlepší 
i celkovou situaci s parkováním v Pra- 
ze 1,“ dodal nový radní. Rozhovor o jeho 
plánech, ale třeba také o jeho projektu 
transparentní 1 (https://transparentni.
praha1.cz/) vám nabídneme v prosinci. 

kavárny pro rodiče

Zveme vás na sérii tří diskuzních setkání 
s občany organizovaných naší radni-
cí. první se uskuteční 8. 11. od 18:00 
do 20:00 hodin v galerii Černá labuť 
(Na poříčí 25) a jeho hlavním téma-
tem bude zklidnění dopravní situace 
a zvýšení kvality života v petrské čtvrti. 
Během setkání budou mimo jiné pre-
zentovány návrhy projektů studentů 
ČVUt a krátce také jejich inspirace 

v podobě barcelonských superbloků.
další dvě setkání se uskuteční  
13. 11. od 17:00 do 19:00 hodin 
(středisko Via, Újezd 26) a 15. 11. 
od 17:00 do 19:00 hodin (Úřad MČ 
praha 1, Vodičkova18). Jejich tématem 
bude návrh na zpoplatnění vjezdu 
motorových vozidel do části Malé 
strany a do oblasti smetanova nábřeží 
a přilehlého okolí. 

listopadová setkání s občany!

Richard bureš je novým radním

Odevzdání pneumatik ve sběrných dvorech zdarma

mů a dřevin. taková je už dnes v těchto 
týdnech dokončovaná Masaryčka. 
Více si přečtete na str. 10.

Nemocnice Na Františku 
má vlastní akreditovanou 
laboratoř
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Ani v říjnu jsme se v naší městské části nenudili. Sešli jsme se například na Kozím 
plácku, kde Kozí spolek pořádal akci Lovecká sezona, plavali jsme s Prahou 1 o poháry, 
senioři si užili svůj mezinárodní svátek, navštívili také Poslaneckou sněmovnu, 
v sedmém patře radnice byla zahájena výstava uměleckých děl nevidomých umělců 
z Nadace Artevide a připomněli jsme si 160 let od založení ZŠ Vodičkova a 635 let 
od vzniku školy u kostela svatého Jindřicha, kde dnes sídlí první stupeň ZŠ Vodičkova.

Říjen plný krásných akcí

Foto: pavel dvořák, Jaroslav tatek a petr Bidlo 
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Prioritami v investicích 
do škol jsou letos kotelny, 
výtahy a jídelny

V říjnu se na radnici ve Vodičkově ulici 
konalo neobvyklé jednání – zástupci 
devátých tříd totiž přijali pozvání 1. místo- 
starosty davida Bodečka, který má na 
starost mimo jiné právě školství. Na první 
ze série společných schůzek, které se zú-
častnila i starostka terezie Radoměřská, 
se diskutovalo jak o tématech týkajících 
se jednotlivých škol, tak i o obecnějších 
otázkách, jako jsou například krátkodobá 
ubytování v bytech, užívání návykových 
látek, sdílené elektrokoloběžky a vapo-
vání neboli kouření vaporizérů. Žáci se 
seznámili například s jednací místností, 
ve které se konají pravidelná jednání 
Rady MČ praha 1, a s chodem radnice. 
Navštívili také kancelář starostky a moh-
li se ptát na vše, co je zajímalo. „Tento 
formát umožní žákům a žákyním vyjádřit 
své názory, přinést nápady a problémy, 

Deváťáci se zapojují 
do rozhodování o školách

Přes čtyřicet pět milionů korun investuje letos Praha 1 do svých škol a dalších 
školských zařízení. Odbor školství zdejší radnice má ve správě devatenáct 
příspěvkových organizací. Z toho je pět základních a sedm mateřských škol a pět 
školních jídelen. Zbývající dvě příspěvkové organizace jsou školy v přírodě v Janově 
nad Nisou a v Česticích.

„Naší prioritou ve školách jsou letos 
rekonstrukce výtahů a také moderni-
zace kotelen. Zaměřili jsme se rovněž 
na jídelny. Ve třech se nám podařilo 
pořídit nové konvektomaty, které se 
ve standardním gastroprovozu běž-
ně využívají,“ uvedl místostarosta 
prahy 1 david Bodeček, který má 
oblast školství ve své kompetenci.
Městská část má investiční akce ve 
školství naplánované tak, aby co nejméně 
limitovaly provoz škol a jídelen. K těm 
letošním nejvýznamnějším patří napří-
klad rekonstrukce kotelen v ZŠ Brána 

jazyků s rozšířenou výukou matematiky 
v objektu na Uhelném trhu a v ZŠ Vo-
dičkova nebo rekonstrukce výtahu v ZŠ 
J. Gutha-Jarkovského v truhlářské ulici. 
podařilo se také odvlhčit šatny v obou 
objektech Malostranské ZŠ a upravit 
služební byt pro zdejšího školníka. „Pokud 
bude přát počasí, měli bychom do konce 
roku mít hotové i mobilní zastřešení 
venkovního hřiště, které k této základní 
škole patří,“ doplnil david Bodeček.
peníze z prahy 1 ale putovaly i do vy-
lepšení vybavení a prostor mateřských 
škol. ta v Revoluční ulici získala novou 

keramickou pec a protiskluzovou podla-
hu v jídelně. Mateřská škola v letenské 
ulici má na zahradě novou prolézačku se 
skluzavkou, nové koberce ve dvou třídách 
a také se tu malovalo. stejně tak v MŠ 
Národní se zaměřením na ranou péči. „Ten 
výčet by byl samozřejmě ještě výrazně 
delší. Zjednodušeně řečeno: moderni-
zace, opravy a rekonstrukce probíhají ve 
školských zařízeních ve správě Prahy 1 
kontinuálně a vlastně nepřetržitě. A bude 
to tak i příští rok,“ dodal místostarosta. 

text: Milan Hulínský

na které pak budeme moci reagovat 
a společně s pedagogy a rodiči hledat 
řešení. Měl by to být jasný signál, že 

jsou slyšeni, podporováni a zapojeni do 
rozhodování,“ zdůraznil david Bodeček. 
text: (red)  Foto: pavel dvořák

V minulém vydání magazínu JEdNa 
jsme vás informovali o zářijovém rozhod-
nutí zastupitelů naší městské části, 
kteří se shodli, že budou činit „veškeré 
potřebné kroky“ k úplnému vyloučení 
sdílených elektrokoloběžek z území, 
které má praha 1 ve své správě. první 
městská část dále, tentokrát podle 
usnesení říjnového zasedání zastupi-
telstva, požádá hlavní město o stejný 
přístup k provozování sdílených elek-
trokoloběžek i na území ve vlastnictví 
hlavního města prahy, nacházejícím 
se v naší městské části. „My jsme jako 
Praha 1 navrhli postup, vše je nyní 
ale plně v kompetenci hlavního města 
Prahy,“ vysvětlil radní první městské 
části pro dopravu Vojtěch Ryvola.

Postoj hlavního města

Jak jsme zjistili, vedení hlavního města 
nyní ale dává spíše přednost dohodě 
s provozovateli sdílených elektroko-
loběžek. „Na místě by z mého pohledu 
byla spíše smysluplná regulace než 
úplný zákaz,“ uvedl ve vyjádření pro 
magazín JEdNa náměstek primátora 
pro dopravu Zdeněk Hřib. do budouc-
na ale připustil i úplný zákaz. Magist-
rátní odbor legislativy nyní analyzuje 
metodické doporučení ministerstev 
vnitra a dopravy, jež shrnuje nástroje 
právní regulace umísťování sdílených 
kol a koloběžek na veřejná prostranství 
v rámci komerční služby „bikesharing“. 

Metodické doporučení mimo jiné 
konstatuje, že obce (což je hlavní město 
praha, nikoli městská část) mohou v pří-
padě veřejných prostranství ve svém 
vlastnictví rozhodovat, zda a za jakých 
podmínek umožní jejich užívání zvlášt-
ním způsobem, tedy například k umís-
tění „bikesharingových“ kol a koloběžek 
nabízených na veřejných prostranstvích 
k pronájmu. obec také z titulu ochrany 
svého vlastnického práva k veřejnému 
prostranství před neoprávněným užívá-
ním může kolo či koloběžku (stejně jako 
jinou movitou věc představující neo-
právněný zábor) z veřejného prostran-
ství sama vhodným způsobem odklidit. 

Elektrokoloběžky. 
Budou, nebudou? A jak?

V případě nákladů spojených s tímto 
odklizením přitom podle metodiky nelze 
vyloučit možnost jejich vymáhání po 
provozovateli služby.

praha podle našich informací dá 
tedy nejspíš přednost celopražsky platné 
smlouvě s provozovateli, a to nejen 
koloběžek, ale i kol. praha 2 už konec-
konců vlastní smlouvu uzavřela a desátá 
městská část prý smlouvu také připravuje. 
postoj vedení prahy při jednání jedničko-
vého zastupitelstva potvrdila i starostka 
prahy 1 terezie Radoměřská. „Informo-
vala jsem náměstka Hřiba a předsedu 
Výboru pro dopravu Zastupitelstva hl. m. 
Prahy Martina Sedekeho o požadavku 
Prahy 1. Hlavní město ale vážně uvažuje 
o propojení parkovacích míst kol a ko-
loběžek. Vzhledem k tomu, že sdílené 
elektrokoloběžky nechceme, ale kola ano, 

může to naše jednání s hlavním městem 
zkomplikovat,“ prohlásila starostka.

předseda sedeke byl ale v rozho-
voru pro magazín JEdNa optimistický 
a postoj hlavního města by podle něj 
v rozporu s postojem prahy 1 nemusel 
být. proces určení míst vyhrazených pro 
parkování by podle jeho slov mohl být 
obdobný jako stanovování prodejních 
míst v tržním řádu, které je založeno na 
návrzích městských částí. „Určení těch-
to míst by bylo ve výlučné kompetenci 
městských částí. Pokud tedy Praha 1 
řekne, že na svém území nechce žádné 
místo vyhrazené pro parkování elekt-
rokoloběžek, tak tam nebude,“ shrnul 
Martin sedeke. Na dotaz, jestli by bylo 
možné, aby praha 1 souhlasila pouze 
s tím, že na jejím území budou jen místa 
vyhrazená pro parkování kol, odpověděl 
kladně. V celopražské smlouvě by prý 
mohlo být, že městské části schvalují 
nejen místa vyhrazená pro parkování, 
ale i druh dopravního prostředku, pro 
který budou určena.

Pařížská zkušenost

Jak v rozhovoru pro magazín JEdNa 
upozornil pařížský zpravodaj Čes-
kého rozhlasu Martin Balucha, 
v dubnovém referendu o sdílených 
koloběžkách hlasovalo pouze něco 
přes 100 tisíc pařížanů a 89 % z nich 
bylo proti jejich dalšímu využívání. 
Hlasování tedy doprovázela velmi 
nízká účast (hlasovalo pouze 7,46 % 
oprávněných obyvatel), což firmy 
provozující koloběžky kritizovaly. 

a jaká byla situace před refe-
rendem? „Někteří lidé si skutečně 
stěžovali na rychlou a nebezpečnou 
jízdu koloběžek na silnicích i chodní-
cích nebo na jejich špatné parkování. 
Na druhou stranu, další Pařížané si 
koloběžky oblíbili. Natáčel jsem se stu-
denty lycea, kteří jezdili koloběžkami ze 
školy. Líbilo se jim, že díky nim nemusí 
do často přeplněné pařížské hromad-
né dopravy,“ popsal Martin Balucha. 

(Pokračování na str. 14)

Žáci navštívili také kancelář starostky Terezie Radoměřské
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podle Václava orcígra a anny Vinklárkové z arniky chybí v plá-
nu, který jinak považují za kvalitní a propracovaný materiál, 
vlastní kapitola pro územní plánování. „Právě to vnímáme jako 
riziko prohlubování klimatické krize a jejích dopadů na město. 
Je potřeba výrazně navyšovat požadavky na developery, ať už 
na modrozelená opatření, nebo pláště budov či dopravní ře-
šení,“ uvedli ve vyjádření pro magazín JEdNa zástupci arniky. 
Klíčové je podle nich zajistit, aby územní plánování a rozvoj 
probíhaly v souladu s klimatickým plánem. 

Klimatický plán a územní plánování, boj proti dopadům 
klimatu a požadavky na výstavbu – modrozelená infrastruktu-
ra, pláště budov, dopravní řešení, služby pro občany, struk-
tura bytů… Jak ze strany hlavního města či městských částí 
ovlivňovat výstavbu i na pozemcích, jež nejsou ve vlastnictví 
hlavního města či ve správě jednotlivých městských částí? 
a ovlivňovat ji vůbec?

s těmito otázkami a tématy jsme se obrátili na následují-
cí osobnosti.

Jana komrsková, 
náměstkyně primátora pro životní prostředí 
a klimatický plán

„Krok správným směrem podnikla minulá magistrátní ko-
alice, která schválila metodiku spolupodílu investorů do 
území. Ta pregnantně určuje, jak velký by měl být příspěvek 
stavebníka v případě, že žádá o změnu územního plánu. 
Bohužel již nyní je jasné, že kontribuce vystačí pouze na 
základní vybavenost a bylo by žádoucí je zvýšit. U projek-
tů nevyžadujících změnu územního plánu jsou možnosti 
města poměrně omezené. Záleží pouze na osvícenosti in-
vestora, zda poptávku veřejnosti po udržitelnosti vyslyší.“

kateřina klasnová, 
místostarostka Prahy 1
pro životní prostředí

„V rámci naplňování klimaplánu je nutné začít u veřejných 
budov a majetku. Ukázat, že navrhovaná opatření fungují, 
přinášejí úspory a zlepšení pro okolí. Mnoho nově soukromě 
vystavěných budov již s těmito opatřeními počítá. Způsob 
chlazení, vytápění, využití dešťové a odpadní šedé vody. 
Samostatnou otázkou je vyšší cena těchto staveb a zdů-
vodnění jejich přínosů, kde při rozhodování zůstává hlavním 
kritériem cena.“

arch. Peter bednár, 
architektonické studio Jakub cigler architekti 

„Byty jsou drahé, centrum je zatíženo auty lidí, kteří v něm 
nežijí, a každý rok přináší rekordní klimatické pohromy, které 
se budou projevovat i jinak než dvacetistupňovým říjnem. 
Mnoho lidí na jednom místě, v budovách, které se vzájemně 
stíní, šetří plochu a tam, kde je všude blízko, je přitom ,nej-
zelenější´ typ prostředí. Podle IPCC (Mezinárodního panelu 
pro změnu klimatu, pozn. redakce) má kompaktní výstavba 
zásadní vliv na mitigaci (zmírňování, pozn. redakce) změn 
klimatu a Organizace pro hospodářskou spolupráci a rozvoj 
doporučuje zahušťování měst pro zmírnění krize bydlení. 
Vše z uvedeného je i v pražském klimatickém plánu. Co 
brání jeho prosazování? Představa, že pro jeho naplnění se 
nemusí udělat nic.“ 

Kompletní klimatický plán: 
https://klima.praha.eu. 

text: petr Bidlo
Vizualizace: taK architects

Klimaplán Prahy 
a územní plánování

Projekt Masaryčka se 
postupně otevírá

Unikátní je už teď nevídaný rozsah ze-
lených střech a teras (4 300 m2). „Veškerá 
dešťová voda se shromažďuje v nádržích 
o velikosti 160 m3, filtruje se a používá na 
zavlažování a splachování na toaletách. 
Nádrže vystačí na dvoutýdenní provoz. 
Součástí projektu jsou také chytré kom-
binované systémy pro vytápění i chlazení 
budov,“ popsal Martin lánský, pR mana-
žer společnosti penta Real Estate.

Na jaře příštího roku by rovněž měla 
být hotova druhá investice penty v okolí, 
a to je hotel řetězce Motel one pod ozna-
čením Cloud one na konci Hybernské. 
Nyní také probíhá soutěž na přestřešení 
kolejiště Masarykova nádraží, které umož-
ní vznik nového městského parku a spojí 
pro pěší Florenc s opletalovou ulicí. 

text: petr Bidlo 
Foto: archiv penta Real Estate

vení projektu, participace a její vyhodnocení 
i zohlednění do návrhů. Územní rozhodnutí 
padlo roku 2020, z roku 2021 je stavební 
povolení a v létě letošního roku získaly bu-
dovy kolaudaci k užívání. Nyní běží poslední 
dokončovací práce, zároveň se už část 
nájemců nastěhovala a v parteru postupně 
otevírají kavárny a restaurace. slavnostní 
otevření pak proběhne na jaře, za lepšího 
počasí a po nastěhování všech nájemců. 

Masaryčka ještě nezahájila 
plnohodnotný provoz, 
ale už se může pochlubit 
prestižním oceněním – 
cenou veřejnosti Opera 
Pragensia 2023, kterou 
získala především za „spojení 
minulosti s budoucností a za 
místo vytvářející harmonické 
prostředí pro život v Praze“. 
Uspěla v souboji s dalšími 
dvaatřiceti nominovanými 
projekty.

investor celého projektu penta Real Estate 
se v rozvoji území okolo Masarykova nádra-
ží angažuje od roku 2011. V roce 2013 pro-
běhla mezinárodní architektonicko-urba-
nistická soutěž, kterou o rok později vyhrál 
ateliér Zaha Hadid architects. V roce 2014 
padlo rozhodnutí o generální rekonstrukci 
ulice Na Florenci. „Ta se nyní také blíží do fi-
nále a této ulici přinese kromě nových kva-
litních provozoven i nové stromořadí, jehož 
rozsah – osmašedesát vzrostlých habrů – 
je na území Prahy 1 ojedinělý,“ vyzdvihl rad-
ní prahy 1 Karel Grabein procházka, do je-
hož gesce spadají mimo jiné územní rozvoj 
a podpora podnikání a služeb. V roce 2016 
byl představen celkový návrh revitalizace, 
v roce 2017 došlo k dohodě o úpravách 
veřejných prostranství a rok poté probíhal 
archeologický průzkum území. téměř celé 
roky 2018 a 2019 zabralo veřejné předsta-

V říjnovém vydání magazínu JEDNA jsme se podrobně věnovali Klimatickému 
plánu hlavního města Prahy do roku 2030. V tomto čísle se zaměříme na vztah 
klimaplánu a územního plánování.

Budoucí podoba okolí bývalého hotelu InterContinental

https://klima.praha.eu
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V unikátním prostoru primátorského 
salonku na Žofíně září nové dřevěné 
parkety. Komplex společenských 
sálů v centru Prahy se tak stává ještě 
atraktivnějším místem pro veřejné 
i soukromé akce. Jelikož se jedná 
o historicky významnou stavbu, celá 
renovace proběhla za bedlivého stavebního 
dozoru památkářů. 

primátorský salonek patří mezi nejexkluzivnější prostory v celém 
paláci Žofín. pravidelně se zde pořádají nejrůznější byznysové, 
kulturní i společenské akce. Jeho maximální kapacita je sto 
lidí. lze ho ale přímo propojit s velkým sálem a v tom případě 
může být počet osob v prostoru samozřejmě mnohem vyšší.

tyto okolnosti logicky vedly k velkému opotřebení zdejší 
dřevěné podlahy, takže rekonstrukce byla nezbytná. palác Žofín 
je zapsán jako kulturní památka České republiky, a proto bylo 

Primátorský salonek v paláci 
Žofín má novou podlahu

nutné dodržet všechny postupy pro zachování historické hodno-
ty stavby. došlo k výměně podloží samotných parket, takzvané 
hrubé podlahy, a následně zde byly umístěny zcela nové dřevěné 
parkety. Jejich mozaika se té původní podobá a ladí s ostatními 
sály na Žofíně. 

text: Jan petříš
Foto: archiv MČ praha 1

Jste předsedou Výboru pro kultivaci 
a služby v památkové rezervaci. 
Čím se zabývá?
Výbor navazuje na obdobný orgán 
zastupitelstva, který v praze 1 pracoval 
v minulém volebním období pod vedením 
Michala Cabana. Ve vybraných lokalitách 
naší městské části se snažíme kultivovat 
veřejný prostor – odstraňovat reklamní, 

Václavského náměstí. Jednal jsem 
o tom s vedením hlavního města a již 
probíhají příslušné kontroly. Věřím, že 
se situace vyřeší a kabeláž zmizí. 

Výbor si do svého názvu oproti minulosti 
přidal slovo „služby“. Proč? 
Cílem je poukázat na případnou doplň-
kovou službu, která by mohla rozšířit 
občanskou vybavenost. Na druhou stranu 
také upozorňujeme na služby, které se ve 
velkém a spíše negativně v centru rozrůs-
tají. aktuálně je řeč například o can- 
nabis shopech. Když si dnes projdete 
staré Město a Malou stranu, zjistíte, že 
obchodů s tímto sortimentem je stej-
ně nebo více než večerek s převahou 
alkoholu. Výbor si vzal za své, aby tato 
služba byla, minimálně v nebytových 
prostorech MČ praha 1, při výběrových 
řízeních nedoporučována a eliminována. 

schůze výboru jsou veřejné?
ano, jsou pro občany otevřené. Velice rádi 
uvítáme podněty, jako aktuálně například 
stav památníku pochodu studentů 
25. února 1948 v Nerudově ulici, rekon-
strukci plotu parčíku u staronové synago-
gy, návrh na demontáž sloupků před Ma-
ďarským kulturním střediskem v Rytířské 
ulici... Za všechny členy výboru si dovolím 
pozvat občany na jednání jeho schůzí. 

Již dlouho jste koordinátorem výletů 
pro seniory naší městské části...
Roky jsem pracoval v turistické sféře jako 
průvodce po České republice a střední Ev-
ropě. seniorské výlety jsem inicioval v roce 
2008 a ve spolupráci s tehdejšími zástup-
ci radnice vznikl projekt, který běží již šest-
náct let. smyslem je, aby občan seniorské-
ho věku vyjel na jeden den za prahu, cítil 
se bezpečně v kolektivu podobné věkové 
kategorie a zhlédl místa, kde buď nikdy 
nebyl, nebo na která by se ve svém věku 
sám nevydal. Musím uznat, že doposud 
je tento aktivizační projekt seniory velmi 
využívaný a oblíbený. Má podporu radnice 
prahy 1 i střediska sociální služeb a po-
skytuje našim občanům příjemné zážitky.

co děláte ve volném čase? Máte nějaká 
hobby? Oblíbené místo v Praze 1, kam 
si chodíte odpočinout?
Ve volném čase kondičně sportuji 
a chodím po praze a okolí. Mojí velkou 
zálibou jsou pragensia a česká historie, 
kterou jsem vystudoval. V praze 1 mám 
oblíbenou zejména oblast v okolí kos-
tela svaté anny a Havelské město. 

text: Michaela Šulcová
Foto: Jaroslav tatek

světelný nebo zvukový smog. V současné 
době společně s památkáři usilujeme 
o usměrnění přebujelé reklamy v Havel- 
ské 17 nebo na Václavském náměstí 30. 
Upozorňujeme také na jevy, které 
v historickém centru působí neeste-
ticky. Jako příklad uvedu vzduchem 
vedenou kabeláž k restauračním za-
hrádkám na pravé straně spodní části 

SSnažíme se 
kultivovat 
veřejný prostor
S Karlem Ulmem, členem Zastupitelstva MČ Praha 1 
a předsedou Výboru pro kultivaci a služby v památkové 
rezervaci, jsme si povídali o tom, co obnáší práce ve 
výboru, ale také třeba o tradičních výletech pro seniory.

Zrenovovaná podlaha v primátorském salonku 

Zvýhodnění bude v obou případech činit 5 %, které lze sčítat, 
a tak rodiny s dětmi mající trvalý pobyt v praze 1 mohou dosáh-
nout až na desetiprocentní zvýhodnění. Hodnoticím kritériem 
pro výběr mezi podanými přihláškami zůstává výše navrho-

Pronájem bytů k rekonstrukci 
listopad 2023 ZPRáVy Z RaDNicE

vaného nájemného. při zvýhodnění se tak bude na nabídky 
zájemců splňujících první, druhé nebo obě kritéria nahlížet jako 
na nabídky o 5 až 10 % vyšší. „Plníme, co jsme slíbili. Poptávka 
po bydlení v centru metropole je stále velká a toto je způsob, 
který umožní efektivnější využití našich bytů,“ uvedl místosta-
rosta tomáš Heres, do jehož gesce spadají finance a majetek.

Základní podmínkou zůstává zmíněná rekonstrukce daného 
bytu podle připraveného projektu od prahy 1. Ceny rekonstruk-
cí se pohybují kolem jednoho milionu korun. Nájemce získává 
možnost byt obývat po dobu patnácti let s garantovaným ná-
jmem, který se bude zvyšovat pouze v rámci roční inflace.

Velikost zhruba patnácti vyčleněných bytů se pohybuje 
od 40 m2 do více než 150 m2. podmínkou účasti ve výběrovém 
řízení je složení kauce ve výši 20 000 korun na účet městské 
části za každou přihlášku. Více informací bude zveřejněno na 
úřední desce a www.praha1.cz. 

text: Jan petříš Foto: Jaroslav tatek

Praha 1 spouští výběrové řízení na pronájem bytů k rekonstrukci. Systém 
pronájmů spočívá ve smluvní dohodě mezi Prahou 1 a nájemcem, který se kromě 
platby nájmu zaváže také k provedení rekonstrukce v daném bytě podle předem 
připravené dokumentace. Při výběrovém řízení budou nově zvýhodněni ti, kteří 
mají v Praze 1 trvalé bydliště, a ti, kteří žijí společně alespoň s jedním dítětem.

Byt k rekonstrukci v ulici Washingtonova 

http://www.praha1.cz/
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„To, že si skupina lidí založí Sbor dob-
rovolných hasičů, ještě neznamená, 
že se opravdu hasiči stanou. Naštěstí 
bylo mezi zakládajícími členy několik 

Naši 
dobrovolní hasiči 
poskytují 
v Praze 1 
i bezplatné rady 
obyvatelům

to, že vznik sboru dobrovolných 
hasičů a následně i Jednotky byl prozí-
ravý a pro obyvatele prahy 1 přínosný, se 
ukázalo velmi brzy. Konkrétně při povodni 
v roce 2013. Jednotka stavěla protipo-
vodňové zábrany na Kampě již po kotníky 
v přitékající vodě. podařilo se je ale včas 
dokončit a zabránit tak zaplavení spodní 
části Malé strany.

K tomu, aby byli dobrovolní hasiči 
akceschopní, musí být vybaveni nejen 
zkušenostmi, ale také odbornými znalost- 
mi. proto vznikla 11. září 2011 Jednotka 
sboru dobrovolných hasičů praha 1. 
Jejím zřizovatelem je MČ praha 1, která 
ji vybavila potřebnou výstrojí i technikou, 
včetně hasičských automobilů a člunů. 
K dispozici má také hasičskou zbrojnici, 
a to v Nových mlýnech 3a. protože pro-
story už nejsou vyhovující, městská část 
nyní řeší, kam by mohla Jednotku, kterou 
tvoří osmnáct členů včetně velitele, 
umístit.

„Jejím hlavním úkolem je ochrana 
před povodněmi. Každý rok proto provádí-
me i zkoušku funkčnosti systému protipo-
vodňových zábran, a to ať už sami, nebo 
ve spolupráci s IZS,“ zdůrazňuje Vladimír 
Krištof.

Členové sdH praha 1 se také věnují 
práci s dětmi, propagaci, prevenci a také 
bezplatným konzultacím pro obyvatele 
prahy 1 v oblasti požární ochrany. týká 
se to například zajištění domů a bytů 
proti vzniku požárů. „Důležité je pra-
videlně kontrolovat zásuvky, jestli se 
v nich nejiskří, nepoužívat prodlužovač-
ky neověřených výrobců, a to zejména 
z Asie. Používejte pokud možno ty s vy-
pínačem,“ doporučuje Vladimír Krištof 
a dodává: „Nenechávejte také zbytečně 
zapnuté spotřebiče při odchodu z bytu či 
domu. Dávejte si pozor na různé nabí-
ječky.“

Velká obezřetnost je potřeba při 
případném používání otevřeného ohně 
ve vnitřních prostorech a plynových spo-
třebičů v kuchyni. „Kuřáci by pak určitě 
neměli pokuřovat v posteli. Je to velmi 
častý případ požáru, navíc s tragickými 
následky,“ říká starosta dobrovolných 
hasičů. ti se také přimlouvají za nákup 
a instalaci kouřových čidel, která jsou 
cenově dostupná a užitečná zejména 
pro seniory. Ke standardní výbavě bytů 
a domů by určitě měly patřit i malé 
hasičské přístroje, které lze pořídit v ta-
kové podobě, aby byly na očích a přitom 
nepřekážely. 

text: Milan Hulínský
Foto: Jaroslav tatek

Po velké povodni v roce 2002 se v Praze 1 začala 
scházet skupinka místních obyvatel a společně řešili, 
jak minimalizovat rozsah škod, pokud by se obdobná 
situace v budoucnosti opakovala. Výsledkem, včetně 
poměrně složitých přípravných prací, bylo založení Sboru 
dobrovolných hasičů Praha 1, z. s. (dále jen SDH Praha 1). 
Po třinácti letech existence je velmi významnou a vysoce 
ceněnou součástí Integrovaného záchranného systému 
hlavního města Prahy (IZS).

bývalých profesionálních i dobrovolných 
hasičů, takže bylo na čem stavět,“ vzpo-
míná Vladimír Krištof, starosta  
sdH praha 1. 

Oblíbený příměstský tábor, který již dvanáctkrát organizoval Sbor dobrovolných hasičů

paříž patřila mezi evropská města 
s nejhustší sítí sdílených elektro-
koloběžek. V tamějších ulicích jich 
bylo zhruba 15 tisíc a provozovaly 
je tři soukromé společnosti (lime, 
dott, tier), které je po referendu 
postupně stáhly. Některé firmy 

své koloběžky přesunuly do jiných 
francouzských měst, jako třeba 
do Bordeaux nebo lille, jiné je 
převezly do zahraničí – Německa, 
dánska, polska či izraele. „Své 
pracovníky se ale provozovatelé 
elektrokoloběžek snažili nepro-
pouštět, protože doufají, že je 
budou moct zaměstnat v rychle 

rostoucím segmentu sdílených 
kol. Ty chce Paříž využít jako 
alternativní způsob přepravy při 
olympijských hrách příští rok,“ 
uzavřel pařížský zpravodaj České-
ho rozhlasu. 

text: petr Bidlo
ilustrační foto: archiv prahy 1

Elektrokoloběžky. 
Budou, nebudou? A jak?
(Pokračování ze str. 9)

„V této chvíli finalizujeme návrh jasných 
pravidel, jež v nejbližší době projedná 
naše Komise pro obchod a služby,“ po-
psal radní Karel Grabein procházka s tím, 
že by pravidla měla dobrým podnikate-
lům přinést jistotu, stabilitu a předvída-
telnost. dosud se podle něj tato oblast 
řídí spíše jakýmsi „zvykovým právem“.

Výhrady k dosavadní praxi má 
i předseda Kontrolního výboru Zastupitel-
stva MČ praha 1 pavel Čižinský. „Systém 
povolování restauračních zahrádek je 
přinejmenším nekoncepční, ne-li vyslo-
veně netransparentní. Za nezbytnou sou-
část nápravy považuji alespoň dočasné 
sjednocení jejich zavírací doby na 22:00; 
výjimky snad bude možné dělat až poté, 
co v celé oblasti zavládne koncepčnost 
a pořádek,“ konstatoval pavel Čižinský.

podle prezidenta asociace hote-
lů a restaurací ČR Václava stárka jsou 
restaurační zahrádky nejen příjemným 
zastavením dokreslujícím atmosféru 

města, ale pro restaurace jsou často navíc 
nutností. „Při návštěvě většiny z nich 
zjistíte, že zatímco zahrádka je plná 
hostů, samotný prostor restaurace zeje 
prázdnotou. Lidé si prostě chtějí posedět 
venku, a pokud není místo na zahrádce, 

hledají jinou provozovnu,“ popsal Václav 
stárek. podnikatelé jsou podle něj tak 
svým způsobem zvláště v letním obdo-
bí nuceni zřizovat zahrádky, aby jejich 
hospůdky a kavárny nezůstaly prázdné. 
„Zvláště v historickém centru Prahy je tato 
nutnost léta využívána ze strany vedení 
Prahy k neadekvátně vysokým sazbám,“ 
upozornil stárek. asociace vypracovala 
přehled nákladů na zábor veřejné plochy 
v téměř padesáti městech v Evropě. 
Výsledkem je, že praha je v tomto ohledu 
pro podnikatele zcela nejhorší. „V centru 
Prahy vyjde denně m2 zahrádky na sto ko-
run, zatímco například v Berlíně a ve Vídni 
je to v přepočtu deset, v Římě osmnáct 
a v Budapešti čtyřicet pět korun,“ vyjme-
noval prezident asociace hotelů a restau-
rací ČR. Výši poplatku stanovuje obecně 
závazná vyhláška hlavního města. tématu 
se budeme nadále věnovat. 

text a foto: petr Bidlo

Praha 1 chce jasná pravidla 
pro restaurační zahrádky
Povolování restauračních zahrádek by mohlo brzy doznat změn. Podle radního  
pro podporu podnikání Karla Grabeina Procházky je v této oblasti třeba nastavit 
jasná pravidla. Praha 1 povoluje zahrádky s provozní dobou do dvaadvaceti hodin.  
Pokud ji chce žadatel mít delší, musí požádat o zařazení do tržního řádu.  
O tom už ale rozhoduje hlavní město, kterému naše městská část předkládá  
své stanovisko. Nová pravidla by mimo jiné mohla vše sjednotit.

Na Pohořelci
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Jsme tu pro vás, 
přijďte k nám

Foto: Jaroslav tatek a petr Bidlo

EMa espresso bar
Na Florenci 1420/3
tel.: 730 156 933

slunovrat
Jeruzalémská 977/1
tel.: 775 952 757

umělecké sklenářství
U Milosrdných 804/14
tel.: 737 666 851

Garden café Taussig
Vlašská 344/25
tel.: 775 024 010

Malostranská zelenina
tržiště 367/11
tel.: 778 077 017

knihkupectví, vinotéka
kavárna božská lahvice
Bílkova 6/8
tel.: 734 441 004

květinové studio bubeníčková
Hellichova 455/5
tel.: 603 490 737

kavárna Na boršově
Náprstkova 272/10
tel.: 227 023 272

květiny lucernička
Štěpánská, pasáž lucerna
tel.: 734 736 601

Vítejte v Cestě bylin. Motto této provozovny 
zní: „Vraťte se zpátky ke svým kořenům.“ 
A to je patrně nejpřesnější definice 
sympatického obchůdku v Truhlářské 
ulici. Proč hledat nejrůznější chemické 
alternativy, když příroda nabízí nepřeberné 
množství léčiv na téměř každý zdravotní 
problém? Ať už hledáte přírodní produkty 
pro prevenci, nebo pro samotnou léčbu, 
Cesta bylin bude vždy správná volba.

trápí vás chronická onemocnění, bolesti či jiné zdravotní pro-
blémy? Není nutné hned sahat po klasických lécích. organismu 
to nemusí dělat dobře a častým užíváním mohou prášky ztratit 
i svůj účinek. Volba přírodní cesty je minimálně v rámci preven-
ce tou nejlepší možností. V Cestě bylin vám rádi poradí s tím, 
jakou přírodní terapii aplikovat. Na bolest kostí či svalů je zde 
pro vás připravena spousta mastiček na bylinné bázi. Najde-
te tady i „léky“ k vnitřnímu užití. Řeč je například o čajových 
směsích či tabletách z čistě přírodních zdrojů. Začít zde také 
můžete s populárními léčebnými kúrami na základě tradiční 
čínské medicíny nebo vyzkoušet čím dál rozšířenější ájurvédu, 
která pro změnu vychází z prastarého léčitelství v indii. V kom-
binaci s dobře nastaveným jídelníčkem lze díky těmto metodám 
dosáhnout opravdu zdravého života. Nikdy není pozdě začít.

Navštivte obchůdek osobně a informujte se o možnostech, 
jak zlepšit své zdraví, anebo navštivte web cestabylin.cz, kde 
kromě eshopu můžete vyzkoušet jejich online poradnu.  

text: Jan petříš Foto: Jaroslav tatek

Cesta bylin: 
Zdraví 
vychází 
z přírody

Zajděte si do 
Opatovické 
pro dárek

Věra Hrudková 

Zleva zastupitel Martin Motl, Jiří Pilík, vedoucí prodejny,
a zastupitel Karel Ulm

Letos před Vánocemi to už bude třiatřicet 
let, co se můžeme chodit potěšit do 
stylového obchodu se starožitnostmi 
Hrudka Classic Stylle v Opatovické 7, 
přesněji na rohu této ulice s Křemencovou.

a protože se vánoční svátky rychle blíží a někteří (možná mnozí ☺) 
z nás už přemýšlejí, jakým dárkem potěšit své blízké, kamarády a přá-
tele, zašli jsme do tohoto krásného krámku za paní Věrou Hrudkovou 
pro trochu inspirace. a věřte, že jí tam je dost: skleněné zboží od 
nejmenších skleniček na likéry až po pěkné vázy, hrnečky, porcelán, 
bižuterie, lampičky a lampy, obrazy, dečky, ubrusy, elegantní 
příbory, historické pohlednice a kabinetky, vycházkové hole…

Uznejte, že to zní lákavě, a to jste to ještě neviděli na vlastní oči!
ale teď pozor, protože přijde to hlavní: paní Hrudková si totiž 

pro nás nachystala předvánoční padesátiprocentní slevu! a to  
už přece stojí za to, ať vám je náct, cet anebo už sát. drobný  
a originální dárek potěší v každém věku.

tak neváhejte a udělejte si procházku do prodejny, ve které na 
vás dýchne kus historie. 

text a foto: petr Bidlo

V prodejně je opravdu z čeho vybírat
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Spolek občanů a přátel 
Malé Strany a Hradčan byl 
„shodou podivuhodných 
okolností“, jak se píše na 
jeho webových stránkách, 
neoficiálně založen 17. 11. 
1989. „Chceme hájit zájmy 
obyvatel Malé Strany 
a Hradčan proti zásahům, 
které negativně ovlivňují 
život místních občanů,“ 
říká Tomáš Oliva, předseda 
spolku, který aktuálně 
sdružuje na dvě stovky 
členů.

 
Proč vlastně spolek vznikl?
Neformální založení spolku bylo v roce 
1989 iniciováno na základě tehdejší 
strategie hlavního města prahy, kdy valná 
část Malé strany měla být asanována. to 
místní občany pobouřilo a chtěli se bránit. 
po sametové revoluci tento záměr padl, 
ale občané se dohodli, že v prosazování 
požadavků obyvatel Malé strany a Hrad-
čan budou pokračovat, a tak byl v roce 
1990 oficiálně založen sopMsH.

kolik po své registraci spolek sdružoval 
členů a jaké hlavní cíle si tehdy kladl?
V době registrace měl spolek asi čtyři 
sta členů. Jedním z hlavních cílů bylo 
ovlivnění dění na Malé straně a Hrad-
čanech nominací svých členů do orgá-
nů Úřadu MČ praha 1 a odtržení Malé 
strany i Hradčan od starého Města 
pražského. tento záměr byl v programu 
spolku téměř do roku 1995, pak jsme od 
něj upustili.

Měnila se během existence sOPMsh 
nějak jeho činnost?
Činnost spolku se během let zásadně 
neproměňovala. spolek byl vždy na straně 
občanů při projednávání projektů prosa-
zovaných buď MČ praha 1, nebo magist-
rátem. ať již jde třeba o revitalizaci parku 
Kampa či petřínských sadů, podzemní 
parkoviště pod horním Malostranským 
náměstím nebo projekt rekonstrukce 
dolního Malostranského náměstí.

Jaké akce spolku považujete za nejdůle-
žitější?
spolek reaguje i na stávající problémy, 
jako je parkování vozidel a elektrických 
koloběžek nebo jízda koloběžek po 
chodníku. pak také pořádáme různé 
kulturní akce. K těm nejoblíbenějším patří 
Malostranský masopust, Malostranské 
čarodějnice, Malostranský candrbál 
a Rozsvícení vánočního stromu s mikuláš-
skou nadílkou. V sídle spolku na Malo-
stranském náměstí 27 organizujeme vý-
stavy výtvarných umělců, kteří mají vztah 
k praze 1 nebo jejichž dílo se prahy 1 
dotýká.

Jak je organizován provoz spolku 
po praktické stránce?
provoz i veškeré akce spolku jsou zajiš-
ťovány jedenáctičlenným představen-
stvem – ve volném čase a s minimálními 
náklady. děkuji MČ praha 1 za podporu, 
bez které by naše činnost nebyla možná.

s jakými předsevzetími vstoupíte 
do nového roku?
V novém roce zahájíme přípravy na Malo-
stranský masopust, který se bude konat 
10. února. Naše předsevzetí je zřejmé: há-
jit zájmy obyvatel Malé strany a Hradčan 
proti zásahům, které negativně ovlivňují 
život místních občanů. samozřejmostí je 
i starost o kulturní aktivity, jež zpříjemňují 
život na Malé straně a Hradčanech.

kdo se může stát členem spolku?
Členem spolku se může stát každý, kdo 
na našich internetových stránkách vyplní 
přihlášku, kterou následně schválí před-
stavenstvo. Členy spolku jsou i někteří 
členové jiných organizací působících 
v praze 1. Jedná se zejména o městskou 
policii, Malostranskou besedu, Vojanovy 
sady, sbor dobrovolných hasičů praha 1, 
pražské příběhy, Výtvarníky Karlova 
mostu, Kampanulu a Komunitní centrum 
Kampa. Jim patří poděkování za neoceni-
telnou spolupráci. 

text: Miloslav Frýdl
Foto: Jaroslav tatek

Spolek občanů 
a přátel Malé 
Strany a Hradčan:
Hájíme 
zájmy obyvatel 

Benediktská patří mezi nejstarší staro-
městské ulice, podobně jako anenská, 
Havelská či Melantrichova. spojuje ulice 
Rybná a dlouhá. Její původní název 
byl Za Masnými krámy podle krámů 
řezníků, kteří sídlili v nedaleké Masné 
ulici. od třináctého století určova-
la její jižní uliční čáru zeď komendy 
Řádu německých rytířů s kostelem 
svatého Benedikta a se hřbitovem.

„Bytový dům s pečovatelskou 
službou v Benediktské ulici tvoří pat-
náct garsoniér, jedenáct bytů o dvou 
místnostech, dvě bezbariérové dvou-
garsoniéry a jeden byt 3+kk,“ popisuje 
Helena Čelišová, ředitelka střediska 
sociálních služeb praha 1. Byty jsou 
nájemní a klienti tu pobývají sami nebo 
s partnerem či partnerkou na základě 
nájemní smlouvy a za úhradu nájem- 
ného. V bytech je možné si samostatně 
vařit, nájemci si uklízí a zařizují drobné 
opravy v domácnosti. 

Pečovatelský dům 
v Benediktské ulici 
má i pánský klub

součástí objektu je i velký výtah, 
terasa v osmém poschodí, střešní terasa, 
jídelna, recepce s nonstop provozem, 
středisko osobní hygieny s provozní 
dobou v pondělí až pátek od 8:00 do 
16:00 hodin, garáže, zázemí pro pečo-
vatele a kancelář koordinátora pečova-
telské služby. „Pečovatelskou službu zde 
zajišťujeme od pondělí do pátku od 7:30 
do 20:00 hodin, o víkendech i svátcích od 
8:00 do 20:00 hodin,“ doplňuje Helena 
Čelišová.

Bytový dům s pečovatelskou 
službou v Benediktské není ale zajímavý 
pouze svým umístěním, podobou, roz-
sahem a kvalitou zajišťovaných služeb. 
Již mnoho let tu například každý měsíc 
pořádají setkání s dětmi z mateřské ško- 
ly v Revoluční ulici s názvem povídejme 
si spolu. Kromě povídání je náplní i spo- 
lečné tvoření s obyvateli domu. „A pro-
tože v něm máme i poměrně vysoké 
procento mužů, scházejí se často v jed-
né místnosti ke sledování sportovních 
přenosů a popovídání o chlapských 
věcech. Tedy takový pánský klub,“ 
prozrazuje Helena Čelišová.

součástí společenského živo-
ta jsou i různé společné oslavy, ať už 
soukromé (narozeniny, svátky), nebo 
společné (Vánoce, Velikonoce). V jídel-
ně každoročně probíhá valná hromada 
senior týmu prahy 1, který hraje utkání 
v pétanque. společenský prostor domu 
je v průběhu roku přístupný i veřejnosti.

Koordinátorkou života a zajištění 
provozu bytového domu s pečovatel-
skou službou v Benediktské ulici je Hana 
Haučnerová. V dopoledních hodinách 
je k zastižení v dlouhé 23, odpoledne 
přímo v domě. Kontaktovat ji je možné na 
telefonu 724 021 780 nebo e-mailem na 
adrese haucnerova@socialnisluzbyp1.cz.

Žádost o umístění do dps přijímá 
a vyřizuje odbor sociálních věcí a zdravot-
nictví, oddělení sociální péče a služeb 
Úřadu městské části praha 1. Více na 
www.praha1.cz v záložce Úřad / odbo-
ry a oddělení / odbor sociálních věcí 
a zdravotnictví. 

text: Milan Hulínský
Foto: Jaroslav tatek

V našem seriálu o domech s pečovatelskou službou v naší městské části, které 
spravuje Středisko sociálních služeb Praha 1, se tentokrát jdeme podívat na roh ulice 
Dlouhé a Benediktské. Právě zde se před dvanácti lety poprvé pro seniory otevřel 
nový útulný bytový dům. Je součástí prvního okrsku pečovatelské služby.

Tomáš Oliva, předseda spolku (vpravo), se starostkou Terezií Radoměřskou 
na letošních masopustních oslavách

Obyvatelé mohou využít útulnou knihovnu

Nejhezčí pohled je z terasy

mailto:haucnerova@socialnisluzbyp1.cz
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černého humoru 
a smyslu pro ironii Fo
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skupina Čechů. pro Brita je opravdu snadné užívat si české 
filmy a komediální seriály.

Jsou vám blízcí kafka, hašek, Čapek nebo hrabal? chystáte 
se vydat také po jejich stopách? Zajímáte se o českou hudbu 
a sport?
Knihy, filmy a hudba jsou skvělou cestou k české kultuře. Už teď 
jsem velkým fanouškem zejména Čapka, jehož knihy mi připada-
jí velmi aktuální i dnes. Zajímáte se o roboty a lidstvo? přečtěte 
si RUR. studujete mezinárodní bezpečnost nebo změny klima-
tu? otevřete si Válku s mloky. obáváte se umělé inteligence? 
o tom je továrna na absolutno. pořád hledám další doporučení 
na dobré knihy, zejména od českých spisovatelek.

Čím chcete obohatit svoji misi v České republice? V jakých 
oblastech byste rád rozvíjel vztahy mezi Českou republikou 
a Velkou británií? 
Vím, že vztahy mezi Británií a Českem mají dlouhou historii 
a dnes jsou mimořádně silné. Úzce spolupracujeme v mnoha 
oblastech. Jsme spojenci a partneři. Mým úkolem je tedy tento 
vztah dál budovat, aby naše země byly bezpečnější, lépe pro-
sperovaly a byly si ještě blíž než teď. Jde mi především o zvýšení 
objemu obchodu a investic oběma směry, o naši vědeckou 
spolupráci a práci na posílení Nato. Jsem také moc rád, že se 
rozvíjí naše propojení v oblasti hudby, filmu nebo divadla. těším 
se na to, co dalšího můžeme společně podniknout. 

text: Michaela Šulcová
Foto: archiv Britského velvyslanectví v praze

Milí čtenáři,
i tentokrát jsme pro vás připravili pravidelnou soutěž, 
v níž si můžete otestovat svůj pozorovací talent. 
Víte, kde se nachází památník na fotografii? 
správné odpovědi můžete posílat do 18. 11. na  
redakce@praha1.cz. Výherce se už teď může těšit na knihu.

správná odpověď z minulého čísla: dům U dvou Malo-
rusek se nachází na rohu pařížské a Široké ulice.

Výherkyní se stala květa Roznětínská. V redakci, v oddělení 
vnějších vztahů, Vodičkova 18 (budova ÚMČ praha 1, 5. pat- 
ro, č. dveří 517) na ni čeká kniha dynastie mozků, kterou 
napsali Vladimír Beneš a Martina Riebauerová a vydala 
Kniha Zlín. Blahopřejeme!  

Soutěž o knihu: Znáte Prahu 1?

?

inzerce
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Je to již téměř rok, kdy Matt Field začal působit jako britský velvyslanec 
v Praze. Povídali jsme si s ním o jeho češtině, české gastronomii, ale také 
o třeba o spisovateli Karlu Čapkovi. 

O češtině se hovoří jako o obtížném jazyku. kde jste se ji tak 
skvěle naučil?
Naprosto souhlasím s tím, že je to těžký jazyk! a mám před sebou 
ještě dlouhou cestu, abych se jej pořádně naučil. Když jsem se 
začal připravovat na roli velvyslance v Česku, bylo pro mě důleži-
té, abych se naučil česky co nejlépe. Jako projev úcty a také proto, 
abych vaší zemi lépe porozuměl. Mám skvělou učitelku češtiny, 
sleduji české filmy a poslouchám Český rozhlas – to je asi moje 
nejoblíbenější část učení se česky. lidé na mou snahu reagují 
moc mile, ale ještě ani zdaleka neumím česky tak, jak bych chtěl. 

Jaké byly vaše první zkušenosti s Prahou? Jak se tady líbí 
vaší rodině?
praha je jedním z těch mála míst na světě, která napros-
to naplňují očekávání. Je to nádherné město pro kaž-
dého a jako rodina si jeho poznávání opravdu užíváme. 
pražský systém veřejné dopravy je skvělý – naše děti 
jezdí každý den do školy tramvají a já hojně využívám 
svou lítačku. Je tu toho tolik k objevování, zejména pro ty 
z nás, kteří mají rádi historii, kulturu, skvělé jídlo a fan-
tastické pivo.

Máte už v Praze 1 svoje oblíbené místo, kam chodíte 
na procházky?
Mám štěstí, že žiji ve městě, kde je tolik skvělých míst k pro-
cházkám. protože bydlíme na praze 1, máme petřín na dosah 
ruky, a ten jsme si s rodinou opravdu oblíbili. Rádi se pomalu 
procházíme až na vrchol kopce a pak se vracíme domů podél 
Vltavy. Rád také chodím brzy ráno běhat. třeba kolem Ná-
rodního divadla a přes Václavské náměstí a židovské město, 
dokud ještě nejsou plné turistů.

Zaujala vás něčím také česká gastronomie?
poznávání české kuchyně mě opravdu baví. Mám už několik 
oblíbených jídel, například tatarský biftek, ale stále zkouším 
nové věci. Jsem taky moc rád za tipy na české restaurace 
a jídla, která bych měl ochutnat.

co vás v českém prostředí nejvíce překvapilo? co je vám  
hodně sympatické? a vnímáte nějaké kulturní rozdíly a odliš-
nosti?
Nevím, jestli to bylo přímo překvapení, ale vřelé přijetí, kterého 
se v Česku dostalo mně osobně i mé rodině, na mě uděla-
lo velký dojem. lidé tu jsou otevření, pozitivní a také velice 
ochotní a nápomocní. Mezi Čechy a Brity vidím mnohem více 
podobností než rozdílů, zejména co se týče smyslu pro humor. 
proto se tu cítíme jako doma.

Objevujete podobnost mezi pražskou ironií a britským humo-
rem? Máte s ní už nějakou zkušenost?
Myslím, že máme stejný druh černého humoru a smyslu pro 
ironii. Jsme okamžitě podezřívaví vůči těm, kteří se berou příliš 
vážně, a máme podobný smysl pro bizarnost. Jára Cimrman 
by klidně mohl být britský výtvor a Monty python by mohla být 
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kontroverzní stánek se šunkou 
na staroměstském náměstí 
zmizí

Zastupitelstvo prahy 1 schválilo 
náš materiál, který se týkal výpově-
di smlouvy Nadaci pražské děti. Náš 
předvolební program plníme.

Místo kultury předražená šunka pro 
turisty. potenciál staroměstského náměstí 
v samém srdci prahy není využíván ani zda-
leka tak, jak by využíván být mohl. lukrativní 
pozemek za staroměstskou radnicí je toho 
zářným příkladem. Nadace pražské děti, jíž 
byl pronajat, by jej podle smlouvy měla vyu-
žívat výhradně pro pořádání kulturně-spole-
čenských a doprovodných prodejních aktivit 
ve spolupráci s městskou částí praha 1.

to se ale neděje, hlavní aktivitou 
v daném prostoru je dlouhodobě kritizovaný 
stánek nabízející turistům šunku. skutečný 
stav je takový, že prodejní aktivity jsou jen 
zřídkakdy doplněné aktivitami kulturními. 
Finanční výbor, který byl pověřen předsta-
vit vhodná opatření, doporučil zpracovat 
ve spolupráci s hlavním městem prahou 
a institutem plánování a rozvoje hl. m. prahy 
koncept budoucího využití pozemku s ohle-
dem na jeho potenciál včetně společenské-
ho a ekonomického zhodnocení a předložit 
jej zastupitelům k projednání. Záleží nám, 
aby toto místo ožilo zajímavými projekty, 
které zpříjemní pobyt obyvatelům a návštěv-
níkům naší městské části.

top 09

REZiDENTi 1

před volbami jsme slíbili, že budeme 
důrazně hájit zájmy rezidentů. Jednou 
podstatnou oblastí je i užívání bytů. ty 
jsou v centru v mnoha případech chybně 
užívané jako ubytovací jednotky nabízené 
turistům. Naše řešení, nastíněné v souladu 
s programem Vize 22, přináší další výsledky.

Jak opakovaně uvádíme, je potřeba 
důsledně odlišovat bydlení (které stát i obce 
jako základní lidskou potřebu podporují) 
a ubytovávání (podnikání, které musí podni-
katel vykonávat v souladu se živnostenským 

zákonem v k tomu určených prostorech – 
bez nároku na užívání podpor určených pro 
bydlení).

Základním principem je respekt 
k existujícím právním normám, jejich 
důsledné dodržování i vymáhání. Není to 
snadné, trvá to dlouho, ale jak ukazuje 
další případ, prosadit právo lze. Jsme 
rádi, že nastíněnou cestu svým rozhodnu-
tím opět potvrdil i odvolací orgán, odbor 
stavebního řádu Magistrátu hl. m. prahy. 
K tomu se odvolal podnikatel, který se 
netajil tím, že si pořizuje byty nikoli pro 
bydlení svých nájemníků, ale pro turis-
ty. Učinil tak poté, co mu stavební úřad 
prahy 1 uložil pokutu za užívání stavby 
v rozporu s kolaudací a vyslovil zákaz užití 
bytu pro poskytování ubytovacích služeb, 
včetně zákazu umožnit tak třetí osobě.

popsané řešení dlouhodobě 
prosazuje a aplikuje náš kandidát, petr 
Městecký, působící v pozici odborného 
poradce pro problematiku ubytování 
mimo ubytovací zařízení v odboru paní 
starostky. pokud vás ubytovací služby 
trápí v domech, kde bydlíte, neváhejte se 
na něj obracet prostřednictvím e-mailu 
petr.mestecky@praha1.cz. V případě va-
šeho zájmu podá příslušné podněty svým 
jménem a vy tak nebudete čelit odvet-
ným akcím ze strany poskytovatelů.

s našimi zastupiteli se můžete setkat 
v kanceláři 601 a 603, jsme tu pro vás. těší-
me se na spolupráci.

Vaši REZidENti 1

klub PRaha 1 sObě a Zelení

Významný precedent 
Na Poříčí 

Koalice ods, top 09, aNo a spol. před 
rokem slibovala, že „pro pomoc občanům 
s řešením jejich sousedských problémů, 
jako je hluk či zápach z blízké restaurace, 
hluční sousedé atd. zavedeme funkci 
obecního mediátora“. Když jsme se na 
to teď ptali, sdělila nám starostka Ra-
doměřská, že na zřízení této funkce prý 
nejsou peníze. to je zajímavé, neboť na 
rekordní počet placených politiků našla 
koalice peněz dost (rozpočet na odmě-
ny politikům letos narostl o 10 milionů). 
paní starostka ale dodala, že prý roli 

mediátora supluje bezpečnostní odděle-
ní (to ovšem tvoří jedna jediná osoba).

a jak vypadá řešení konfliktů mezi ob-
čany a hlučnými/páchnoucími provozovna-
mi v praxi? to si nedávno vyzkoušeli sousedé 
z domu Na poříčí 46. Řadu let měli ve svém 
domě provozovnu rychlého občerstvení KFC 
a dosti tím trpěli. Když konečně docílili toho, 
že KFC odešlo, tak už další restauraci v domě 
prostě nechtějí. snažili se sejít s vedením 
prahy 1, přišli v hojném počtu na majetkovou 
komisi a prosili, aby příslušný nebytový pro-
stor byl pronajat firmě prodávající oblečení. 
ta navíc nabídla praze 1 slušné nájemné. 
Jenže radnice přesto dala prostor čínské 
restauraci, která nabídla o trochu více.

až na jednání zastupitelstva jsme se 
všichni dozvěděli, proč byl hlas občanů 
oslyšen. prý by to byl precedent! Nikdo prý 
nechce mít v domě restauraci, a ustoupí-li 
praha 1 v jednom domě, musela by ustoupit 
všem.

Je to ale skutečně tak? Nemyslíme 
si, že by situace byla všude tak vyhrocená, 
jako právě Na poříčí 46, kde byly zkušenosti 
s fastfoodem a s nekomunikací radnice 
opravdu velmi špatné. Co si ale každopádně 
myslíme, je to, že konfliktům se má předchá-
zet. Že dobrý obecní mediátor by si na sebe 
možná rychle vydělal (onen prostor Na poří-
čí 46 je ostatně již skoro dva roky prázdný). 
a že sliby se mají plnit.

Klub pRaHa 1 soBĚ a Zelení

ODs

Máme nového člena rady

Rada naší městské části je po říjnovém 
zastupitelstvu opět kompletní. Na jeho 
posledním jednání byl do funkce radního 
zvolen náš předseda Richard Bureš. Na sta-
rosti bude mít důležitou kompetenci investic 
a it, rovněž se bude věnovat problematice 
technických systémů prevence kriminality 
a prvkům smart City. Jaké budou jeho prio-
rity a čeho chce v dalších letech dosáhnout?

„Musíme od základu změnit způsob, 
jak praha 1 investuje, jak svoje projekty řídí 
a jak mohou občané lépe vidět do celého 
složitého systému investic. připravili jsme 
pravidla pro transparentnější a efektivnější 
nakládání s veřejnými prostředky. proběh-
ne reorganizace samotného úřadu, která 

zjednoduší doposud komplikovaný proces 
investic do majetku.

Zároveň prosadím modernizaci úřadu 
a větší digitalizaci služeb pro občany. 
Mnoho našich aktivit lze dělat efektivně-
ji, rychleji a levněji. Zejména se to týká 
výběru pokut za parkování. Zrychlíme jejich 
vymáhání, což je důležité nejenom pro náš 
rozpočet, ale i pro lepší postih porušování 
pravidel. Chceme-li, aby naši rezidenti 
mohli na praze 1 normálně zaparkovat, 
musíme lépe postihovat ty, kdo ta pravidla 
porušují. a rychlejší a důslednější výběr 
pokut je jedním z účinných nástrojů. Budu 
i pokračovat v rozvoji portálu transparent-
ní1. Už nyní mají lidé velmi detailní vhled do 
fungování radnice, chci celý projekt rozšířit 
a otevřít další oblasti, kde budeme zveřej-
ňovat všechny informace,“ říká Richard 
Bureš.

pro občany tyto změny přinesou jedno-
značně pozitivní výsledky. Mnohé investiční 
projekty doposud trvaly příliš dlouho, zrych-
lení pomůže v oblastech životního prostředí, 
školství, sociálních služeb i v dopravě. Vyšší 
efektivita zase ušetří potřebné prostředky, 
které bude možné investovat jinde. 

přejeme proto Richardovi mnoho 
úspěchů!

ods praha 1

Piráti a občané z Prahy 1

Praha 1 pořádá konferenci 
k tématu osob bez přístřeší 

Vážení sousedé a sousedky, občané 
a občanky prahy 1,
řešíme témata a otázky, které jsou pro nás 
palčivé a akutní, proto si vás dovolujeme 
pozvat na následující akci:

V předvánočním čase, 18. prosince, 
proběhne setkání pořádané městskou 
částí praha 1, na které budou společně 
odborníci z řad akademické obce, nezis-
kových organizací, pražských městských 
částí hledat a diskutovat nová řešení 
a opatření pro prevenci a řešení bezdo-
movectví na území hlavního města prahy. 

„Máme zprávy, že se prohlubují prob-
lémy spojené s fenoménem bezdomovect-
ví. Mnoho osob bez přístřeší přichází 
z celé prahy, ale i z jiných měst republiky, 
do naší městské části, kde hledají obživu 
a v některých případech podporu a po-
moc“, vysvětluje ivana antalová, radní 
prahy 1 pro sociální oblast a bezbariéro-
vost důvody, proč se praha 1 rozhodla 
zorganizovat toto setkání. „Jsme si vědomi 
faktu, že komplexní problém vyžaduje 
komplexní řešení a že naše městská část 
potřebuje zapojit a koordinovat i další 

partnery, třeba z jiných městských částí, 
státních institucí a neziskových organi-
zací“, doplňuje antalová.

Konference prahy 1 o bezdomovectví 
proběhne 18. 12. 2023 v čase od 10:00 do 
16:00 hodin v aule Nemocnice Na Františku 
(Na Františku 847/8, 110 00 praha 1).

další informace k připravované konfer-
enci poskytne Miroslav Brož na telefonním 
čísle +420 774 628 692 nebo na miroslav.
broz@praha1.cz

piráti a občané z prahy 1

My, co tady žijeme

Šunkagate pokračuje. Na posledním jed-
nání zastupitelstva namísto hledání 
řešení, jak zlepšit život nám obyvatelům 
prahy 1, kteří tady žijeme, zastupitelé 
dlouze projednávali právní vztahy mezi 
prahou 1 a šunkou od kosti, co se poma-
lu otáčí nad rozžhaveným uhlím v parku 
u staroměstské radnice. právně se jedná 
o celkem jednoduchou záležitost, která 
plně spadá do kompetence rady prahy 1 
(pro nezasvěcené, rada je devítičlenný 
orgán radnicí placených zastupitelů 
a zastupitelek). Rada rozhoduje o tisících 
nájemných vztahů, ale u šunky je to jinak. 
proč asi? Vysvětlení je celkem jednodu-
ché. před mnoha lety tehdejší představite-
lé radnice podepsali s nadací, kterou sami 
spoluzakládali, smlouvu, ve které dali (své) 
nadaci k dispozici prostor na kraji staro-
městského náměstí, aby jeho využitím 
finančně zajistila volnočasové aktivity dětí 
a nemuseli zatěžovat rozpočet prahy 1. 
tu smlouvu podepsali členové stejných 
politických stran, kteří ve vedení radnice 
sedí dnes (kromě zástupců hnutí aNo). 
Rozdíl mezi těmi minulými a těmi, co tam 
sedí dnes, je ten, že ti dnešní ukázali znač-
nou dávku zbabělosti, když nájemný vztah 
posunuli na jednání zastupitelstva. Je až 
úsměvné, že zbabělost současného vedení 
radnice odhalila šunka od kosti. Je napros-
to legitimní, že odpovědné orgány radnice 
prověří, zda nastavený vztah mezi radnicí 
a její nadací je již přežitý. pak má dojít ke 
společnému hledání nového způsobu, 
jak zajistit nadaci finanční prostředky na 
aktivity dětí. Vzhledem ke skutečnosti, že 
praha 1 je zakladatelem nadace, neumíme 
si představit, že by k prosazení její vůle 
nedošlo. problém je, že v takovém případě 
by nebylo třeba populistického řešení, 
jaké jsme zažili při jednání zastupitelstva 

na Žofíně. a co ta ukázka zbabělosti? asi 
členové vedení žijí v naději, že se na to 
zapomene. 

MCtŽ

Naše Praha 1

Parkování, zpoplatnění průjezdu 
a mnoho dalšího

Konec roku se blíží a s ním i proklamované 
termíny dvou zásadních změn v dopravě. 
Jenže ono to nejde tak rychle, jak by-
chom si představovali. takovou plejádu 
starostů, radních pro dopravu, předse-
dů výborů, komisí, právníků a úředníků, 
kteří se musí vyjádřit, jsem si nedovedl 
představit ani v tom nejdivočejším snu. 

a po těch všech jednáních budu 
velice rád, když ten den d bude alespoň 
onen magický termín 1. 7. 2024, kdy 
veškeré řešení přestupků a pokut přechází 
dle zákona na městské části. Už nikam na 
magistrát. Už jen k nám. i když se jede na 
červenou, telefonuje se a dělají se i větší 
lumpárny, bo alkohol je metla lidstva. 
a abych vysvětlil, co se na nás chystá, 
domluvil jsem dvě setkání pro informace-
chtivé sousedky a sousedy, a to v zasedací 
místnosti Via na Malé straně 13. 11. 
a v zasedačce v pasáži úřadu ve středu  
15. 11. vždy od 17:00. 

a o čem to bude:
1)  Konečný návrh zpoplatnění vjezdu na 

vyhrazená území obou břehů Vltavy
2)  takřka finální návrh změny parkovacího 

systému hlavního města prahy  

Zpoplatnění vjezdu je jeden z hlavních cílů 
naší současné radnice. Memorandum na 
toto téma podepsalo 26 z 26 zastupitelů. 
70–75 tisíc průjezdů naší městskou částí je 
prostě špatně. obzvlášť, když převážná část 
z tohoto počtu je zásobování malého zboží. 
Kdo by si nenechal přivézt až před dveře 
pizzu nebo krmení pro psa? drobný rozvoz 
jenom kvete. Nic proti tomu, ale příště ko-
lem, nebo pěšky. 

a parkování? až 30 procent neplatí-
cích? 1 900 vydaných přenosných karet bez 
spZ? 

a dost!

s veškerou úctou
ing. Vojtěch Ryvola
radní pro dopravu prahy 1

Místní parlament
Rubrika určená pro názory a sdělení politických uskupení zastupitelstva Prahy 1

(pozn.: obsahuje příspěvky, které byly dodány do uzávěrky magazínu. příspěvky nevyjadřují 
stanovisko redakce a za jejich obsah ručí jednotlivá politická uskupení.)

listopad 2023 MísTNí PaRlaMENTMísTNí PaRlaMENT pRaHa 1
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V souvislosti se 
Dnem válečných 
veteránů 11. 11. si 
připomeneme příběh 
statečné ženy, 
veteránky Marie 
Dubské. 

Za války pracovala v odboji 
a jako spojka předávala zprávy 
a šířila letáky. Během pražského 
povstání se účastnila bojů o rad-
niční budovy na staroměstském 
náměstí: 6.–8. května 1945 spolu 
s ostatními členy čety Matylda 
přímo v budově radnice vzdoro-
vala nacistické ofenzivě. předá-
vala rozkazy, ošetřovala raněné 
a zajišťovala zázemí bojujícím 

mužům. Z hořících trosek se 
dostala po kapitulaci nacistů.

Narodila se v roce 1921 ve 
vsi Zběšice v jižních Čechách. 
Vyrůstala v nedalekém srlíně. V září 
1937 nastoupila do penzionátní 
klášterní školy v poběžovicích. Zde 
také zažila nárůst národnostního 
napětí v pohraničí během roku 
1938 a v květnu téhož roku nahlási-
la četníkům výskyt protičeských 
letáků v klášteře. V září 1938 se 
účastnila demonstrací proti pláno-
vanému odstoupení pohraničí. Jak 
už jsme se zmínili, za války pra-
covala v odboji jako spojka. Když 
válka skončila, odešla paní Marie 
k divadelnímu souboru do Nácho-
da – i za války totiž hrála s ochot-
níky a chtěla se divadlu věnovat. 
Únor 1948 ji už zastihl v pražské 
společnosti přátel lužice, která 
usilovala o připojení historického 
území lužice k Československu. 
V roce 1955 se jí narodila dcera, 
později pracovala na Ústředním 
výboru Československého svazu 
tělesné výchovy. 26. října 2021 
oslavila sté narozeniny. 

Příběh 
válečné 
veteránky 
Marie 
Dubské Marie Dubská

akademie spojuje generace ve společné radosti z poznání a setkávání. i letos 
nabízí bohatou nabídku kurzů vedených osobnostmi ze všech možných oborů: 
filozofem danielem Kroupou, publicistou ivanem Šternem, spisovatelem Viktorem 
Špačkem a dalšími. Čekají na vás témata z historie, religionistiky či filozofie, dílny 
tvůrčího psaní nebo divadla, ale i péče o tělo a mysl. K účasti zveme zájemce 
všech generací: od seniorů po studenty našeho gymnázia. Věříme, že společné 
učení a tvoření může být obohacující právě díky mezigeneračnímu dialogu.

pro účastníky různých generací jde o novou, nečekanou a inspirativní 
zkušenost, jak dokládají ohlasy například z mezigenerační divadelní dílny: „Byli 
jste všichni příjemní a já mám hezký pocit, že jsme se s vámi mohli bavit o čemko-
li. Naše názory se často shodovaly a na to já občas nejsem u vás starších zvyklá,“ 
říká sofie, studentka GpN. sdílený pocit účastníků různých generací nejlépe vysti-
hla seniorka alena: „Bylo to zdolávání uměle vytvořených bariér.“ 

Více informací na 
https://gymnazium.pametnaroda.cz/akademie-gpn/

text: (red)
Foto: archiv post Bellum

Den 
veteránů
Bojovali za naši svobodu, dnes patří mezi 
ty nejzranitelnější z nás. Hrdinství a odva-
hu těch, kteří se v minulosti postavili za 
hodnoty svobody a demokracie, připomene 
v listopadu nezisková organizace post  
Bellum. U příležitosti dne válečných vete- 
ránů pořádá už devátým rokem veřejnou 
sbírku na přímou pomoc hrdinům a na 
zachování jejich příběhů. po celé zemi  
bude možné pořídit květy vlčího máku, 
které si lidé připínají na klopu jako symbol 
úcty k hrdinům. K dostání budou po celý 
měsíc v obchodech, informačních centrech, 
kavárnách nebo knihovnách, od 7. do  
11. listopadu také v ulicích měst u dobro-
volníků s kasičkami. Jak žijí naši hrdinové, 
je na nás. Více na denveteranu.cz. 

Akademie Gymnázia 
Paměti národa nabízí

DEN bOJE Za sVObODu a DEMOkRacii
www.korzonarodni.cz
www.kudyznudy.cz/akce/koncert-pro-budoucnost

#Jedničkažije
Praha 1 bude žít i tento měsíc! Kromě například tradičních akcí k 17. listopadu 
se můžete těšit na multižánrové koncerty nebo unikátní výstavy. 

sungazer – experimentální jazz
Kampus Hybernská
15. 11. v 19:30
https://bit.ly/3Fcphds 

Miss Monique  
– elektronická hudba
Roxy
17. 11. ve 23:00
https://bit.ly/49xGlpJ
 

Picture This, Tom Gregory – poprock
Rock Café
18. 11 ve 20:00
https://bit.ly/3Mjxyxc 

khoiba + ba:zel  
– speciální audio-vizuální 
koncert
Malostranská beseda
23. 11. ve 20:30
https://bit.ly/3tWiX9R

     skvělé koncerty      Nejlepší výstavy

17. lisTOPaD

Fotograf Festival 
– unikátní výstava 
kombinující text a obraz
Fotograf Gallery, 
Jungmannova 7
Celý měsíc

https://bit.ly/3tWjGwx

lunchmeat studio:  
The Grief of Misfit cathedrals   
Žal nechtěných katedrál  
– fenomén opuštěných industriálních budov
Kunsthalle praha
Celý měsíc
https://bit.ly/3QhOru3

lukáš Dvořák | Xiii 
– velkoformátové  
fotografie  
předního českého  
módního fotografa
leica Gallery, 
Školská 28
do 19. 11. 
https://bit.ly/3QGnykN

Patrik hábl  
– umělecká intervence Zdroje  
(součást festivalu ekologického obratu  
Take care)
do 26. 11.
kostel sv. benedikta, hradčanské nám. 184 
https://bit.ly/3sltjis

















https://gymnazium.pametnaroda.cz/akademie-gpn/
http://denveteranu.cz/
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Nesmrtelné hity krále rokenrolu, ale i vý-
borně vystavěný příběh romantické kome-
die, která je volnou adaptací shakespearo-
va Večera tříkrálového, jsou zárukou skvělé 
zábavy v podání energického souboru 
herců a tanečníků divadla Kalich. Režie 
a scénografie se ujal zkušený profesionál 
Šimon Caban, který naznačuje, co ho na 
tématu komedie zaujalo: „Pro mě je tento 
muzikál o tom, že každému je dopřána 
chvíle, kdy má říct svému milému, že 
ho miluje. A kdo to propásne nebo není 
schopen se vyslovit, tak má prostě smůlu.“

Hlavní mužskou roli toulavého Cha-
da, který přijíždí do jednoho amerického, 
velmi ospalého a konzervativního města 
na svém motocyklu s kytarou v ruce, aby 
zde život rázem obrátil naruby, hrají Jan 
Kříž a přemysl pálek. pánům jsme dali 
možnost položit si vzájemně jednu otáz-
ku a zdá se, že je to víc než bavilo.

přemek by se rád zeptal Honzy: „Jaký 
typ mobilu by měl Chad, kdyby žil v dneš-
ní době?“

Elvis Presley láme dívčí 
srdce v Divadle Kalich

Honza: „Myslím, že by ho vůbec 
neměl, asi by ani nerozuměl tomu, proč 
ho lidé mají stále v ruce. Raději by se totiž 
toulal od města k městu a léčil by bolavá 
srdce…“

Honza by rád věděl od přemka: „Když 
sis poprvé přečetl scénář, co tě napadlo?“

přemek: „Tak teď už jenom ve zdraví 
uzpívat všechny ty nadupaný pecky, a že 
jich tam je!“

pokud si také vy chcete užít zába-
vu plnou divokého rokenrolu, taneční 
show, ale i velké romantiky, soutěžte 
s námi o 2 × 2 vstupenky na předsta-
vení srdcový král dne 26. 1. 2024 od 
19:00. 

V divadle Kalich na vás čeká také 
široká nabídka činoherních představení. 
a právě v listopadu má jedna nová 
činoherní komedie na této scéně svo-
ji premiéru. Jde o dobře rozehranou 
partii, což je název inscenace, který na 
jevišti zhmotní herečtí manželé Barbo-

ra Hrzánová a Radek Holub společně 
s dalšími hereckými kolegy. tak se přijďte 
bavit. 

text: Martin Bačkovský
Foto: archiv divadla Kalich

Původní broadwayský muzikál Srdcový král (All Shook Up) si diváci této jedinečné 
pražské scény, která již neodmyslitelně patří na Prahu 1 do Jungmannovy ulice, oblíbili 
již po premiéře v roce 2016. Letos v září, tentokrát v částečně novém obsazení, kdy 
se například hlavní ženské role Natalie ujaly Michaela Tomešová a Nina Horáková, 
připravilo divadlo pro fanoušky písní Elvise Presleyho obnovenou premiéru. 

soutěžní otázka zní: 
kdo pro inscenaci 
připravil choreografii?
a) Jiří Korn
b) petra parvoničová
c) Vlastimil Harapes

správnou odpověď najdete 
na www.divadlokalich.cz. 
odpovědi posílejte do 18. 11. 
na redakce@praha1.cz.

?

V roce 2024 si připomeneme sté výročí úmrtí významného 
pražského německy píšícího spisovatele Franze Kafky. 
Při této příležitosti připravuje Židovské muzeum v Praze 
celoroční program s názvem Kafka 100. Jedním z jeho 
vrcholů bude výstava izraelského typografa Odeda Ezera. 
Programu bude už teď na podzim předcházet přednáška 
Franz Kafka a hudba za účasti literární historičky Alice 
Staškové a skladatele Martina Smolky, která se uskuteční 
v Maiselově synagoze 20. listopadu od 18:00 hodin. 
Srdečně vás na přednášku zveme a přinášíme rozhovor 
s Alicí Staškovou. 

V dopise Mileně Jesenské z června 
1920 se kafka svěřuje, že se považuje 
za člověka nemuzikálního. bylo tomu 
skutečně tak?
to záleží na tom, co Kafka rozuměl pod 
pojmem „muzikální“, a to je těžká otázka. 
Jedná se o znalosti, historické či technic-
ké, v oblasti hudby? Nebo spíše o pojem 
hudby? Či měl na mysli určité způsoby 
vnímání a počitku? Myslím, že je zají-
mavé – nebo účelnější – se podívat, jak 
Kafka pracuje s motivem hudby a mu-
zikálnosti ve svých literárních textech. 
a v nich se hudba objevuje a projevuje 
různým a často nečekaným způsobem. 
pomysleme na proměnu, kde čteme 
o Řehořovi: „Byl zvířetem, že ho hudba 
uchvacovala? Měl pocit, jako by se před 
ním otvírala cesta k vytoužené neznámé 
potravě.“ Hudba jako by zde odkazovala 
na možnost jiného poznání nebo naplně-
ní. a v tomto smyslu je možná odepřeno 
člověku vůbec, aby byl „muzikální“…

Téma Franz kafka a hudba zůstává 
dosud v pozadí badatelského zájmu. 
Nejen u nás, ale i ve světě však vznikla 
řada hudebních skladeb inspirovaných 
kafkovým dílem. Jaké hlavní motivy 
kafkovy prózy si skladatelé vybírají?
oblíbenost Kafkových textů u skladate-
lů moderní hudby je na první pohled až 

Franz Kafka a hudba:
Přednáška v pražském 
Židovském muzeu

žiDOVské MuZEuM pRaHa 1

Zatímco v padesátých a šedesátých 
letech se zejména opery s kafkovskými 
tématy často soustředily na existenciální 
dimenzi jeho výpravné prózy a pracova-
ly s textem tak, že byl nadále slyšitelný 
a přinejmenším akusticky srozumitel-
ný, od sedmdesátých let se objevuje 
čím dál více skladeb, které překračují 
meze žánrů, zříkají se tradičního „zhu-
debňování“ textu a soustředí se třeba 
na atmosféru či transponují ty aspekty 
Kafkových próz, jež působí jedinečně, 
v původně hudební výraz a struktury. 

které aspekty máte na mysli a jak se 
případně mohou odrážet v hudbě?
Jako je tomu u každého velkého lite-
rárního díla, každá generace má svého 
Kafku. Kafku existencialistu, Kafku 
absurdního metafyzika, Kafku propast-
ného humoristu a mistra grotesky nebo 
to vše dohromady. Nová hudba ve své 
šíři výrazu se zvuky dosud neslýcha-
nými a strukturami dosud neznámými 
nechává pokaždé znovu a pokaždé 
novým – a právě dosud neslýcha-
ným – způsobem problesknout zde 
té, onde jiné fasetě Kafkova psaní. 

Jak působí zhudebněná díla ve vztahu 
k původnímu textu?
tady možná musí – snad kromě 
hudebních vědců – mluvit každý sám 
za sebe. Mě fascinuje dvojí: zaprvé 
rozmanitost ve světě skladeb, které 
odkazují ke Kafkovi. Zdá se mi, že tato 
rozmanitost či různorodost odpovídá 
tomu, jak je Kafkovo dílo stále znovu 
a pokaždé jinak interpretováno i v rám-
ci literatury a literární vědy. Za druhé 
díky jednotlivým kompozicím, které mě 
mimořádně zaujaly, například sklada-
telů Györgyho Kurtaga, salvatoreho 
sciarrina nebo Martina smolky, slyším 
Kafku pokaždé jiného a shledávám, že 
jsem jeho texty, které čtu přes třicet 
let, ještě vůbec nezačala číst. 

text: anna Kroupová
Foto: anne Günther/FsU

překvapivá. Už proto, že nenapsal téměř 
žádné básně a že se jeho velice přesný 
jazyk nevyznačuje tím, co bychom nazvali 
obzvláštní eufonií. ale to je možná pro 
současnou hudbu inspirativní. přístu-
py skladatelů ke Kafkovu dílu se různí 
jak s dobou, tak žánrově a kompozičně. 

Srdcový král v Divadle Kalich

Alice Stašková

http://www.divadlokalich.cz/
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Pondělí 6. března 1911. 
Datum, jež se navždy 
zapsalo do dějin. Tento den 
se v pražských ulicích poprvé 
objevily ženy v kalhotách, 
respektive v kalhotové 
sukni označované tehdy 
francouzsky jupe-cullote. 
Způsobilo to takové 
pozdvižení a vřavu, až 
musela policie poskytnout 
dotyčným dámám ochranu 
a některé ulice dokonce 
uzavřít.

Národní listy druhý den s reportážním 
zápalem obvyklým do té doby snad jen při 
líčení politických demonstrací a česko-
-německých pouličních šarvátek popiso-
valy: „Stalo se to včera o půl šesté hodině 
večerní. Na Václavské náměstí zavítaly 
dvě dámy v tomto novém úboru. Za 
chvilku se roznesla zpráva o nové módě, 
a než se dámy dostaly k Vodičkově ulici, 

povstal kolem nich tak veliký dav zvědav-
ců, že chůze byla úplně znemožněna.“

Jak se později ukázalo, dotyčnou 
dvojici tvořily sestry Marie a Markéta 
Krausovy, první osmnáctiletá herečka 
a tanečnice, druhá dosud jen studentka, 
jež se bude v budoucnu věnovat výuce 
jazyků. obě žijící s rodiči v Ječné ulici. do 
kalhot je oblékl jeden z oděvních závodů, 

aby otestoval reakce veřejnosti na novou 
módu, jež přišla do prahy z paříže. Záro-
veň se však z celé Evropy množily zprávy 
o nepokojích, které vyvolávala, takže 
například v Madridu muselo být nasazeno 
na ochranu prvních žen v kalhotách na 
padesát jízdních policistů. praha, jak se 
záhy ukázalo, neměla být výjimkou. 

„Vozy elektrické dráhy nemohly 
kupředu,“ referovaly Národní listy o situ-
aci na Václavském náměstí, „a ze všech 
stran sbíhaly se nové zástupy zvědavců, 
kteří toužili zvěděti, co se stalo. Na dámy 
v nové módě bylo ze sta hrdel posměšně 
pokřikováno. Mnohé výkřiky byly rozmar-
né, jiné však neomalené, hrubé, takže 
situace obou nositelek nové módy byla 
velmi nepříjemná… Množství policistů 
zakročovalo, zástupy rozptylovalo, ale 
všichni se opět vraceli.“ 

Kolem půl osmé se situace v cent-
ru prahy konečně uklidnila. Jak se brzy 
ukázalo, jen na chvíli. „Po deváté hodině 
večerní ubírala se po Václavském náměstí 
dáma v úzkém červeném kostýmu. Kdosi 
zvolal: Hurá! Kalhoty! a ve chvilce byla 
dáma obklopena zástupem povykujících 
diváků,“ líčily pokračující bouři v pražských 
ulicích Národní listy s tím, že se překva-
pená dívka rychle ukryla v jedné z budov. 
„Netrvalo dlouho a ozval se další výkřik: 
Kalhoty zde! A horempádem zástup řítil 
se za dvěma dívkami, které ani nové kal-
hotové módy neměly, ale zástup přece je 
doprovázel do Smeček. Dvě policejní hlíd-
ky musily zakročit, aby nával rozptýlily.“ 

po událostech prvního dne, kdy se 
v praze objevily kalhotové sukně, tisk 
konstatoval, že „patrně bude nutno roz-
množit policejní posádku k ochraně této 
nejnovější módy,“ respektive „sotva se 
asi odváží některá dáma v nové módě na 
ulici“. to ovšem dotyční redaktoři podce-
nili kuráž tehdejších pražanek.

Nepokoje pokračují

„Včera v podvečer objevila se jedna 
dáma na Příkopě v jupe-culotte a záhy 
byla obklopena zástupem zvědavců,“ 
referovaly o bouřlivém dění následujícího 
dne, tedy úterý 7. března 1911, Národní 
listy. „Dáma brzo zmizela v jednom domě 

v Panské ulici. Zanedlouho potom zpozo-
rovali zvědavci jinou dámu v kalhotech na 
Václavském náměstí, ale daleko nedošla. 
Byla obklopena tak velikým zástupem, 
pokřikujícím a ječícím, že raději vklouzla 
do krámu. Ale zástup venku se nehýbal, 
naopak rostl, že celá jízdní dráha byla 
přeplněna. Konečně bylo posláno pro fia-
kr, v němž průkopnice nové módy chvatně 
odjela. Za fiakrem hnal se ještě zástup vý-
rostků, hulákajících: Hurá! Ať žijí kalhoty!“

K nejdramatičtější události došlo 
však před devátou večer, když „byla jedna 
dáma na Václavském náměstí blíže 
Vodičkovy ulice zástupem mladíků přímo 
přepadena (ač měla jen úzkou sukni) 
a šaty byly z ní téměř strhány… Dáma od-
kvapila do Štěpánské ulice, která musila 
býti policií uzavřena, aby zástup mladíků 
nemohl jíti za ní.“

Nepoučitelná duše davu

tak bouřlivé dění v centru obvykle spíš 
poklidné, až provinciální prahy probouzelo 
přirozeně vášnivé debaty (nejspíš i proto, že 
povyšovalo prahu na úroveň paříže, Berlína 
nebo zmíněného Madridu, což naplňovalo 
diskutující jistým uspokojením). Národní 
listy se k nepokojům, jež způsobila no-
vinka v ženském oblékání, vrátily na první 
straně sobotního vydání. „Elegantní dámy 
objevivší se v bizarní róbě jupe-culotte, 
sdílely osud všech novotářů a reformátorů. 
Nebyly sice inkvizicí postaveny na hranice, 
ale inkvizice pouliční luzy je pronásledovala 
záštiplným povykem, urážkami a posmě-
chem,“ shrnul dění posledních dnů autor 
pod šifrou H. „Nová móda musila býti 
chráněna policií a ojedinělými gentlemany. 
Něžné, zajímavé přebornice módy, urazily 

„Hurá! Ať žijí kalhoty!“ 
hulákal pražský dav 

Právě vyšly nové Pražské příběhy
Nová kniha dana Hrubého pražské příběhy, Ztra-
ceným světem starého Města je již čtvrtou částí 
volného knižního cyklu, jenž popisuje a zkoumá 
novodobé dějiny starých pražských čtvrtí. Na 
starém Městě žila rodina nejzářivější hvězdy 
poválečného Hollywoodu, krásná krasobruslařka, 
nepolepšitelný bigamista i kostelník, co choval 
na půdě v Železné ulici slepice a vyznamenala ho 
dánská královna. Nejvtipnější český letec z RaF 
tu svedl svou poslední bitvu a popový idol deva-
desátých let hledal únik před sebou samým.  

Kniha obsahuje stovky často dosud nepubliko-
vaných fotografií a kompletní soupis 119 pražských 
průchodů, jak ho úřady pořídily v roce 1888. Některé 

slouží chodcům dodnes. Za zvýhodněnou nakladatelskou cenu ji lze objednat na 
www.prazskepribehy.cz

dává se unášeti buď přízní, neb nepřízní. 
Neohlíží se nikterak na rozumové důvody, 
neposuzuje střízlivě, ale buď slepě zbožňuje 
a obdivuje, nebo slepě hanobí a ubíjí.“ 

poznámka zároveň naznačuje, jak 
vyhrocená atmosféra v ulicích prahy 
začátkem března 1911 panovala. „Často 
dnes slýcháme poznámky, mluví-li se 
o historických událostech, že něco podob-
ného nebylo by dnes možno. Není tomu 
tak. Síla předsudku a bezhlavost davu 
jest dnes stejně mocná a veliká, jako byla 
před padesáti, sto a tisíci lety. Dnes jako 
před staletími lidé se hromadně vraždí pro 
malicherné příčiny, fanatismus ubíjí lidi 
doby moderní.“

právě opačně reagoval časopis Mlá-
denec, jehož v podstatě jedinou progra-
movou náplní bylo dokládat v jakémkoli 
představitelném ohledu pokleslost ženské-
ho plemene (vycházel devět let mezi roky 
1907 a 1915). Kalhotovým sukním věnoval 
podstatnou část svého březnového čísla, 
když s uspokojením konstatoval, že ženy 
v těchto úborech byly „uvítány od obecen-
stva nepříznivě, takže musely se do domů 
poschovávat“. Nakonec si Mládenec, coby 
list „hájící zájmy tzv. starých mládenců 
a svobodných mužů“, položil otázku: „Co 
budou nosit ty ženské za sto let, když teď 
už dobývají si práva ku nošení kalhot? 
Snad ne roucho slečny pramáti Evy?“ 

oproti žurnalistovi z Mládence 
odpověď známe. Možná by se jako zarytý 
misogyn divil, ale nedopadlo to nijak zle 
a mravní úpadek civilizace v důsledku 
ženského oblečení zatím nenastal. 

text: dan Hrubý, autor knižního cyklu 
pražské příběhy
Foto: archiv pražských příběhů

morálku a vkus drsného davu, ať to byli vý-
rostkové, nebo muži a nevzhledné ženštiny.“ 

podobně se prvních žen, které na-
vlékly kalhotové sukně, zastal čtrnáctide-
ník Rozkvět. „Ve všech velkoměstech, kde 
si některá dáma vyšla v nový kroj oděna, 
uvítána byla nejen posměchem, ale i hru-
bostmi a na mnohých místech – mezi 
nimiž ovšem ani Praha nechyběla – došlo 
k tak pustým výjevům, že policie pěší 
i jízdní několikráte byla nucena zakročiti 
proti lidem útočícím na ženy, jež vzaly na 
sebe poprvé nový kroj.“  

V článku předsudek a duše davu se 
ovšem redaktor Rozkvětu dobral k hlubší, 
ostatně dodnes platné úvaze: „Nám nezále-
ží na tom, zda budou dámy nositi kalhotové 
sukně či setrvají-li při dosavadní módě, ný-
brž na něčem jiném. Jde o nový doklad, jak 
velká síla vězí v předsudku a jak duše davu 

V mnoha evropských městech musela 
nakonec zasahovat policie

Pražské Humoristické listy vztyčily 
pomník smyšlené mučednici Kaňourové

Stránka z francouzského módního časo-
pisu z března 1911

Ženy se ocitaly středem pozornosti, která se nejednou zvrhla v nevkusné, dokonce 
i násilné útoky (Francie 1911)

http://www.prazskepribehy.cz/
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Za slunečných dnů lze již koncem 
února v pražských parcích a zahradách 
zaslechnout krátký hlasitý popěvek jednoho 
z našich nejhojnějších a nejznámějších 
ptáků, pěnkavy obecné.

pěnkava dosahuje velikosti vrabce domácího a obě pohlaví se od 
sebe barevně výrazně liší. samec má ve svatebním šatě hnědo-
červený hřbet, růžová prsa a břicho, modrošedé temeno hlavy, 
šíji a zobák a mechově zelený kostřec. samice je nepříliš výrazná 
– svrchu zelenošedá s šedivou spodinou těla. Mladí ptáci jsou 
podobní samici. V letu i v klidu u obou pohlaví vynikají dva (viz 
TaJENku švédské křížovky na str. 38) na křídle a v ocase.

Kromě zpěvu s krátkým (cca pět sekund), dlouho opako-
vaným zvučným motivem, který bývá přepisován jako „rrr-čaf-
čafčafrajčák“, se pěnkava ozývá i vábením znějícím jako „pink“ 
(od toho slovenské jméno pěnkavy „pinka“). Charakteristickým 
hlasem je takzvané volání deště znějící jako „trýf“, kterým prý 
pěnkava upozorňuje na blížící se déšť. Z vlastní zkušenosti ale 
mohu říct, že to tak úplně neplatí.

samec zpěvem obhajuje teritorium, ze kterého poměrně 
agresivně vyhání konkurenty svého druhu. po přilákání samice 
a vytvoření páru začíná vlastní hnízdění. pěnkaví hnízdo je úhledná 
miskovitá stavba umístěná ve větvích stromů, jejíž základ tvoří stéb-
la a kořínky, svrchu propletená a maskovaná mechem a lišejníky. 
pěnkava hnízdí jednou až dvakrát ročně (v dubnu–květnu a červnu–
červenci), snůšku tvoří čtyři až šest vajec. sezení na vejcích je stejně 
jako stavba hnízda výlučnou záležitostí samice, nicméně na krmení 

Pěnkava obecná: 
Dvacet párů žije na Petříně

mláďat se podílejí oba partneři. Většina našich pěnkav je tažných 
a zimuje ve středomoří, především v itálii a Francii, kam odlétá 
většinou v říjnu a vrací se v březnu. Ve střední a severní Evropě dříve 
občas přezimovali především samci. toho si všiml již v osmnáctém 
století švédský biolog Carl linné. podle pozorování osamělých sam-
ců v zimním období popsal pěnkavu vědeckým druhovým jménem 
„coelebs“ (lat. svobodný či starý mládenec). V současné době ale 
lze, zejména díky mírnějším zimám, pozorovat i u nás obě pohlaví. 

pěnkava je typickou představitelkou takzvaných zrnožra-
vých ptáků. Hlavní složku potravy tvoří semena, obilky a bobule 
nejrůznějších rostlin. Hmyzem se krmí především mláďata 
v hnízdě. U nás se vyskytuje po celém území v nejrůznějších 
typech prostředí – zahradách, parcích, listnatých i jehličnatých 
lesích od nížin až po nejvyšší polohy. 

s pěnkavou se stále můžeme setkat i v pražských par-
cích a zahradách, i když v nižším počtu než dříve. Například na 
petříně byla početnost v osmdesátých letech minulého století 
odhadována na více než devadesát párů, v současnosti ale 
nedosahuje ani dvaceti. příčiny úbytku jsou nejasné – jednou 
z nich může být nedostatek či nedostupnost potravy. doufejme, 
že pokles početnosti již nebude dále pokračovat a pěnkava bude 
i nadále oživovat městské prostředí svými pestrými barvami 
a příjemným zpěvem. 

Kultovní 
design 
pražského 
metra 
jako 
interiérový 
doplněk

text a foto: prague City tourism
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kvízová otázka o ceny: 

Za tahu a v zimě 
se u nás vyskytuje 
severský druh pěnkavy. 
Jaké je její druhové jméno?
soutěžící s první správnou odpovědí na e-mail: 
petrinskainiciativa@gmail.com obdrží soutěžní odměnu.

těšit se může na tento dárkový balíček z krásných cen.

Výhercem minulého kola za první správnou odpověď 
o špačkovi je lubomír Zoubek. Gratulujeme!

text: Jaroslav Cepák Kresba: lucie Crocro

?

Ikonický design pražského metra, který 
dobře znáte ze svých cest městem, získává 
nový život díky edici originálních dárků 
věnovaných odkazu architekta a výtvarníka 
Jaroslava Otruby. Společnost Prague City 
Tourism navíc společně s designérem 
Petrem Novaguem nabízí autentickou 
hliněnou dlaždici jako originální interiérový 
doplněk. Kdo by preferoval spíše potravu 
pro duši, může navštívit jednu z vycházek 
představujících pražské metro jako 
uměleckou galerii.  
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Víte, jak vlastně vznikl onen unikátní způsob výzdoby praž-
ského metra na lince a? Všechno začalo v sedmdesátých 
letech, kdy muselo obložení metra splňovat nejen složité 
technologické požadavky, ale důležitá byla i estetická hod-
nota. podobu pražského metra zásadně ovlivnil výtvarník 
Jaroslav otruba, který navrhl dnes již typické obklady.

Výtvarník využil nesmírně náročnou techniku tzv. 
eloxování, která spočívá v máčení hliníkových desek 
v organické barvě. přesná doba ponoru dlaždice byla 
pro dosažení určitého odstínu stěžejní. Výsledné kousky 
byly následně instalovány do zastávek metra s tím, že 
každá barva navíc symbolizovala své okolí. Na zastávce 
Hradčanská proto vidíme zlatou barvu, která odkazuje 
na nedaleký pražský hrad. Fialová na Floře symbolizu-
je hrozny z historických vinic a zastávka Malostranská 
připomíná svou zelení malostranské zahrady nedaleko 
stanice metra.

Krásu a originalitu ikonických dlaždic a jejich barvy 
můžete pozorovat každý den na cestě metrem, avšak díky 
spolupráci prague City tourism s designérem petrem 
Novaguem může mít nyní kousek pražského metra u sebe 
každý. ať už ve formě drobnosti, jako je záložka do knihy 
nebo magnetka, tak jako originální designový doplněk 
v domácnosti ve formě autentické eloxované dlaždice. 
dlaždice v různých kompozicích nyní vyrábí designér 
přesně podle původních technologických postupů Jarosla-
va otruby. 

Edicí kultivovaných suvenýrů však pocta Jaroslavu 
otrubovi nekončí. oficiální průvodci prague City tourism 
připravili privátní vycházku věnovanou designu a umění 
pražského metra. ať už jste začátečník nebo zapálený 
znalec, průvodce vám nabídne vycházku na míru podle 
vašich představ. ale můžete se také nechat překvapit.

Více informací o odkazu Jaroslava otruby a designu 
pražského metra najdete na www.prague.eu/metro.

Všechny kousky z nové edice věnované pražskému 
metru a památce Jaroslava otruby lze nalézt na e-shopu 
www.prague.eu nebo v nově otevřeném kamenném obcho-
dě prague City tourism v přízemí staroměstské radnice. 
privátní vycházky s průvodcem věnované designu lze 
objednat na e-mailu guides@prague.eu nebo v kterémkoli 
turistickém informačním centru prague City tourism. 

Jaroslav Otruba

https://eshop.prague.eu/catalog/cs/originalni-darky/csuvenyry.html
mailto:guides@prague.eu
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Dalibor Vácha
Vilda
(argo)

Román o Vildovi Jak-
šovi, československém 
mistru boxu ve střední 
váze, který prožil zářivý 
život celebrity ve třicá-
tých letech minulého 
století nejen v praze, 
ale hlavně v paříži. 
Když ČsR v roce 1938 
mobilizovala, odmítl 
zůstat ve Francii a na-
stoupil vojenskou službu. 
po okupaci uprchl 

z protektorátu a po dobrodružné cestě sloužil v čes-
koslovenské jednotce ve Francii a vstoupil do 311. 
čs. bombardovací peruti ve Velké Británii. U třis-
tajedenáctky létal jako palubní střelec, což se mu 
nakonec stalo osudným. Jeho životem se nechal 
v roce 1986 velmi volně inspirovat Jaroslav soukup 
v pěstech ve tmě s Markem Vašutem v hlavní roli.

stanislav komárek
Jezovita balbinus
(academia)

Román o životě učen-
ce, kněze a pedagoga 
Bohuslava Balbína 
(1621–1688) propoju-
je realitu a fikci pokud 
možno tak, aby do sebe 
zapadaly, zároveň se 
snahou vylíčit dobové 
mravy a atmosféru tak 
věrně, jak jen s odstu-
pem let lze. sedmnácté 
století, jemuž dominovala 
třicetiletá válka, patřilo 
v našich zemích a při-

lehlé střední Evropě k nejhorším vůbec, srovnatelné 
bylo snad jen s tím dvacátým. dříve, než se Balbín 
stal zidealizovanou postavou, byl člověkem z masa 
a krve, mimo jiné také nadšený lovec a rybář.

Nové české knihy
Petra Dvořáková
Pláňata
(Host)

obyčejná rodina, oby-
čejná vesnice. dvě dcery 
ve školním věku, rodiče 
s obyčejnými profesemi. 
také prarodiče, všichni tak 
trochu natěsno v poslepova-
ném domě. a kolem stejně 
tak obyčejný, nehybný čas. 
Jenže zdání klame. tiše se 
naplňuje chvíle, kdy starý 
režim dozrává k náhlému 
pádu. pavlína svým dospíva-
jícím srdcem sdílí euforické 
iluze rodičů o jiném, lepším 
životě a promítá je na čisté 

stěny svých přání a tužeb. ty se ovšem netýkají jen tušené 
svobody a jejích lákadel, ale i vztahů. Zvlášť když dívka 
postupně začíná vnímat, že její rodina, v níž to „každý 
s každým myslí tak nějak dobře“, je jako pláň zarostlá 
křovisky neporozumění, komplexů a někdy i agresí. 

Nora Eckhardtová
kniha, kterou posypal hvězdný 
prach
(Kniha Zlín)

dobrodružný, napínavý 
i vtipný výlet do historie 
nakladatelského prostředí. 
praha, 1874. dva naklada-
telští rivalové uzavírají sázku 
o to, kdo vydá úspěšnější 
knihu. souboj Maxe alfreda 
a Jonatana Bartoloměje 
je zprvu míněn s nadsáz-
kou, ale postupně jsou oba 
pro své prvenství ochotní 
obětovat téměř coko-
li – i střechu nad hlavou. 
Ve chvíli, kdy se alfred 

rozhodne využít exkluzivního letu balónem ke zvidi-
telnění své Knihy, kterou posypal hvězdný prach, se 
však honba za výhrou mění v opravdové drama… 

david Šiktanc si vybral ranou hru Bertolta 
Brechta V džungli měst, jejíž premiéra se 
plánuje na sobotu 11. listopadu. V Chi-
cagu se setkávají dva muži. Neznají se. 
Nikdy předtím se neviděli. přesto mezi 
nimi bez zjevného důvodu začíná boj. Boj 
nelítostný, bez pravidel, boj připomínající 
boxerský zápas, jehož ringem se stávají 
temná zákoutí celého města. Boj, který 
nešetří nikoho. ani ty nejbližší… Bertolt 
Brecht v temné grotesce V džungli měst 
předkládá obraz společnosti, v níž jsou 
všechny vztahy, včetně těch rodinných, 
podřízeny individuálním zájmům a trž-
ním mechanismům. Hlavní role dvou 
soupeřů bez příčiny hrají samuel toman 
(George Garga) a Jan sklenář (shlink).

Začátkem příštího roku začne 
ivan Buraj zkoušet hru Eugena o’Neilla 
Cesta dlouhým dnem do noci v novém 
překladu Ester Žantovské. premiéra 
se chystá na březen 2024. letní ven-
kovské sídlo, srpen 1912, amerika. otec, 
profesí herec, pro kterého jsou hlavní 
modlou peníze a zisk navzdory bolesti, 

Zveme vás 
do Divadla v Dlouhé

soutěž o vstupenky:
kdo režíruje hru bertolta 
brechta V džungli měst?

a) Marián amsler
b) david Šiktanc
c) Miroslav Krobot

správnou odpověď posílejte 
na redakce@praha1.cz do 18. 11.

Divadlo v Dlouhé vstoupilo do své osmadvacáté sezony, v níž plánuje 
tři velké premiéry. Dvě z nich připravují režiséři, kteří dosud v Dlouhé 
nepracovali: David Šiktanc a Ivan Buraj. 

POZVáNka pRaHa 1

a mladší syn Edmund – Eugene o’Neill 
sám, na něhož se postupně řítí bez-
východná skutečnost. Rodina jako 
nefunkční, ale pevná síť falešných rolí 
a nesplnitelných očekávání. Jamese 
tyrona bude hrát Jan Vondráček, Mary 
tyronovou Barbara lukešová, staršího 
syna Jamieho tyrona Matyáš Řezníček 
a mladšího Edmunda samuel toman. 
V roli služebné budou alternovat Štěpán-
ka Fingerhutová a táňa Malíková.

poslední titul sezony nastuduje 
Hana Burešová. Novou hru s tématem 
umělé inteligence pro ni píše známý dra-
matik René levínský. pracovní název zní 
Don Juan a já a v hlavní roli se v dlouhé 
představí Michal isteník, který tu již 
sedmým rokem exceluje jako Michail 
oblomov ve stejnojmenné inscenaci 
(rovněž v režii Hany Burešové). divadlo 
v dlouhé se těší na vaši návštěvu. Více 
na www.divadlovdlouhe.cz. 

text: (red)
Foto: archiv divadla v dlouhé

kterou uctívání těchto falešných svátostí 
způsobuje jemu i jeho blízkým. Matka 
unikající z reality vztahů do závislosti na 
opiátech maskovaných za léky. starší syn 
Jamie jako směsice nešikovné nápodoby 
otce, prázdného vzdoru a alkoholismu. 

?

Ze čtené zkoušky hry V džungli měst

http://www.divadlovdlouhe.cz/
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Středisko sociálních služeb 
MČ Praha 1 od července 
2023 provozuje novou 
službu Přeprava seniorů: 
Jednička taxi. 

pro seniory a handicapované bylo dříve 
velmi komplikované dostat se k lékaři, 
na úřad či na poštu. Nyní již není pro-
blém přepravit seniora s chodítkem 
či invalidním vozíčkem tam, kam po-
třebuje. proto si mnoho z nich službu 
oblíbilo a využívá ji. svědčí o tom i po-
zitivní ohlasy, které máme od klientů 
na naše řidiče, kteří poskytují službu 
na profesionální úrovni. o službu je 
poměrně velký zájem a každý měsíc 
o ni žádá kolem sedmatřiceti seniorů. 

Jak to funguje?

Jedničku taxi provozujeme ve všední dny 
od pondělí do pátku od 7:30 do 16:00 

lednové seniorské výlety 2024

 Čtvrtek 18. ledna 2024, 8:00 
Františkánský klášter Kadaň a Chomu-
tov – město
Na tento výlet se přihlašuje od  
12. prosince 2023.

Únorové seniorské výlety 2024

 Čtvrtek 22. února 2024, 7:30
preciosa desná (skleněné perličky) 
a Jablonec nad Nisou – město

Na tento výlet se přihlašuje od  
18. ledna 2024.

odjezd autobusu od Rudolfina v ulici 
17. listopadu.

Výlety jsou organizovány zdarma 
a pouze pro občany seniorského věku 
s trvalým bydlištěm na praze 1 (zahr-
nují dopravu, návštěvu objektů, oběd, 
služby průvodce a koordinátora výletu).

Způsob přihlašování: pouze 
osobně přes podatelnu ÚMČ praha 1, 

O přepravní službu 
JEDNIčKA TAxI je zájem

hodin. Za jednu jízdu, kterou si zájemce 
předem naplánuje a objedná, zaplatí 
80 korun. objednání přepravy je nut-
no udělat minimálně dva dny předem. 
pokud není zájemce klientem pečova-
telské služby, bude mu při objednání 
přepravy nabídnuto uzavření smlouvy 
o poskytování pečovatelské služby. 

Rozšíření fakultativních služeb 

od 1. 7. 2023 jsme rovněž rozšířili nabíd-
ku pečovatelských služeb pro naše senio-

ry. Kromě dlouhodobě nabízených úkonů 
poskytujeme další fakultativní služby, ke 
kterým patří například nepřímý (telefonic-
ký) a přímý dohled nad klientem, podpora 
a asistence při procházce či pomoc při 
soukromých administrativních úkonech.

Tísňová péče

Je to další velmi potřebná služba, kterou 
naši klienti mohou využívat. služba je 
poskytována vyškoleným personálem. 
Klienti, kteří dostanou takzvané nouzové 
tlačítko, jsou mnohem více chráněni a za-
bezpečeni. oni sami i členové rodiny tak 
mohou být klidnější, že v době jejich nepří-
tomnosti můžeme zajistit nebo zprostřed-
kovat nonstop pomoc (například v případě 
pádu nebo jiných krizových situací).

Více informací vám poskytnou  
naši zaměstnanci. Kontakty  
a informace najdete na našem webu  
www.socialnisluzby-praha1.cz. 

Vaše středisko sociálních služeb praha 1

Vodičkova 18. odhlašování stejným způ-
sobem, popř. telefonicky: 221 097 280, 
221 097 300. pro velký zájem o senior-
ské výlety sdělujeme, že upřednostněni 
budou ti, kteří se nezúčastnili minimálně 
tří posledních výletů. 

den před odjezdem výletu je možné 
zavolat Mgr. Karla Ulma a zeptat se, zdali 
se neuvolnilo místo. V případě naplnění 

kapacity výletu bude sdělen stav. V pří-
padě změny bude každý zúčastněný 
řádně a včas informován telefonicky. 
proto je také nutné vždy uvést telefonní 
kontakt, nejlépe mobilní telefon. 

Karel Ulm, koordinátor výletů, 
tel.: 777 161 539

Nárůst neurodegenerativních nemocí 
ve společnosti je bohužel smutnou 
realitou. Česká alzheimerovská společ-
nost zveřejnila, že počátkem roku 2016 
žilo v Česku 156 000 lidí s demencí 
a jejich počet se rok od roku neustále 
zvyšuje. předpokládá se, že v roce 
2050 touto chorobou onemocní až 
383 000 lidí. Nanejvýš aktuální téma 

ve svém programu akcentuje také diva-
dlo Viola, které 11. listopadu uvede čes-
kou premiéru divadelní adaptace novely 
Vděk jedné z nejúspěšnějších francouz-
ských prozaiček delphine de Vigan. 

Hlavní hrdinka Michelle neboli Miška 
musí být umístěna do domova pro seniory. 
dříve pracovala jako korektorka, nyní jí 
však slova a jejich význam začínají nená-

vratně unikat. V důsledku neurodegenera-
tivní choroby trpí afázií, a tak slova nesmy-
slně zaměňuje, nebo dokonce vynechává. 
Je si však plně vědoma toho, že je ztrácí. 
a nejen je. V úsměvném i dojemném 
příběhu Michelle, pro niž se řeč stává stále 
větším bludištěm, hrají Klára Cibulková, 
anna Kameníková a ladislav Hampl pod 
režijním vedením Martiny Kinské. 

Nová inscenace v Divadle Viola
reaguje na problematiku Alzheimera

inzerce

PORADNA 
Nemocnice Na Františku
Jaké jsou nové trendy v léčbě cukrovky?
Podle státního zdravotního ústavu 
prakticky každý desátý Čech trpí 
diabetem a na celém světě je přes půl 
miliardy diabetiků. Na toto onemocnění 
každoročně upozorňuje světový den 
diabetu, který připadá na 14. listopa-
du. V oblasti léčby cukrovky vznikají 
technologické novinky, které diabetikům 
usnadňují život. Zeptali jsme se na ně 
diabetoložky MUdr. Vlasty pivarčiové.

V jakých technologiích vidíte konkrétní 
přínos pro své pacienty?
především v senzorových technologi-
ích. diabetici 1. typu mají celoročně 
kompletně hrazeny senzory, které si 

aplikují na oblast ramene. odpadá 
tak píchání do prstu. senzor každou 
minutu měří hladinu glykemie v podkoží 
a odesílá signál do mobilního telefonu. 
Na displeji telefonu se zobrazí nejen 
aktuální hladina glykemie, ale i trend 
jejího vývoje. Velmi podstatné jsou 
alarmy, které pacienty upozorňují na 
nízkou, nebo vysokou hladinu glukózy. 
Naměřená data mohou sdílet se svými 
příbuznými i se svým diabetologem. 

Má to i nějaký medicínský benefit?
ano. Je prokázáno, a vidíme to i v každo- 
denní praxi, že pacienti dosahují 
významně lepší kompenzace diabetu, 
což je velmi podstatné. Výrazně se tím 

oddaluje nástup komplikací spojených 
s tímto onemocněním a výsledkem je 
nesporně lepší kvalita života.

Jak je to s úhradou senzorů u diabetiků 
2. typu?
Vzhledem k velkému počtu diabetiků  
2. typu se této skupině pacientů senzo-
ry ze zdravotního pojištění zatím nehra-
dí. Česká diabetologická společnost se 
snaží prosadit jejich úhradu u pacientů 
s diabetem mellitem 2. typu na inzulínu. 
Já osobně mám několik diabetiků  
2. typu, kteří si senzory kupují. 

lucie Krausová, tisková mluvčí 
Nemocnice Na Františku

Na výletě 
v Hrubém 

Rohozci

Zpráva pro všechna sVJ, 
bytová družstva a komunitní 
spolky z celé Prahy 1!

informace o rezervaci a provozním řádu: 
www.praha1.cz/kultura/spolecenske-stredisko-via.

od 1. listopadu můžete ZdaRMa 
využít prostor spolEČENsKéHo 
stŘEdisKa Via (Újezd 426/26) 
pro své nekomerční aktivity!
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  Trénování paměti  
s Mílou Kahounovou

8. 11. ve 14:00 hodin v dps U Zlaté 
studně
15. 11. ve 14:00 hodin v Bdps Benediktská
22. 11. ve 14:00 hodin v dps týnská
29. 11. ve 14:00 hodin v dps pštrossova
 
  setkání s kulturou:  

Odpoledne s klasikou
KdY: 8. 11. v 15:00 hodin
KdE: Malostranská beseda
VstUpENKY: 24. 10. v infocentru 
Vodičkova 18

  Vycházka: Vilové Podolí – od kostela 
svatého Pankráce na kavčí hory

KdY: 14. 11. ve 14:00 hodin
KdE: dozvíte se při registraci
pŘiHlÁŠKY: 7. 11.
Vycházka z cyklu tematické vycházky 
s Martinem. informaci o případném 
vstupném podáme při registraci.

  Recitační odpoledne ve Viole:  
Zapomenutý trubadúr

KdY: 15. 11. v 15:00 hodin
KdE: divadlo Viola
VstUpENKY: 7. 11. v infocentru Vodičko-
va 18.

  Přednáška: Nádherný kostel od Gio-
vanni santiniho v Panenských bře-
žanech, málo známé klecany a nový 
klášter bosých karmelitek v Drastech

KdY: 16. 11. ve 14:00 hodin
KdE: klub seniorů tomáš
pŘiHlÁŠKY: 9. 11.
přednáška Jaroslavy Náprstkové z cyklu 
Klikaté cesty.

  komorní koncerty: V rytmu tanga
KdY: 23. 11. ve 14:00 hodin
KdE: klub seniorů tomáš
pŘiHlÁŠKY: 16. 11. 
další koncert cyklu Fórum mladých hraje 
seniorům.

  Vánoční kutění
KdY: 29. 11. ve 14:30 hodin
KdE: klub seniorů Haštalka
tradiční kutění, potřeby najdete 
na pozvánce.

  Povídejme si spolu – setkání s dětmi 
z mateřské školy

KdY: 1. 12. v 10:00 hodin
KdE: Bdps Benediktská
přijďte a pobavte se s nejmenšími.

pro podrobnosti sledujte nástěnky v klu-
bech seniorů, domech s pečovatelskou 
službou a v pasáži a infocentru radnice ve 
Vodičkově 18 nebo webové stránky www.
socialnisluzby-praha1.cz, kde najdete 
i praktický kalendář akcí či se tu můžete 
přihlásit k odběru novinek e-mailem. 

přihlašování na akce a další informace: 
tereza Nosková, 607 048 183, 
Karolína schwarzová, 725 397 934.

pestouni.praha.eu

„Ani jsem nevěděla, kolik lásky má člověk na rozdávání.“
Gabriela, 44 let, pěstounka na přechodnou dobu

Láska se nedělí. 
Láska se násobí.
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Jak budeme předávat paměť holocaustu 

až mezi námi nebudou oči� svědci? 

Můžeme jejich příběhy předávat mladým 

generacím bez nich? Mohou v tom sehrát svou 

roli příslušníci tzv. II. generace, tedy jejich dě�? 

A jakou? Tyto i další otázky si budeme společně 

klást v diskusním pořadu, na který vás srdečně zveme. 

 

Diskusního setkání se zúčastní jako 

hlavní hosté: Věra Roubalová Kostlánová, 

Zoja Franklová, Alena Jelínková. 

Moderuje Tereza Štěpková.

Vstupné na pořad 
je v letošním roce 
ZDARMA díky 
finanční podpoře  

Svou účast prosím potvrďte zprávou 

na email: tereza.stepkova@skolas.eu 

nebo SMS na tel. 776743554. www.fondbudoucnos�.cz

Středisko sociálních služeb pro vás v následujících 
týdnech připravuje mj. tyto jednorázové akce:

inzerceinzerce

pestouni.praha.eu
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UVítání občánků...

Adam Novotný Iris Viktorie KrejčováElena Zlamal

Jakub Kysela

Tajenka z minulého čísla: POD kOPulí ZVONicE
Ze správných došlých odpovědí jsme vylosovali paní Annu Cacákovou. 

V redakci, v oddělení vnějších vztahů, Vodičkova 18 (budova Úřadu MČ Praha 1) 

na ni čeká kniha Podnik s nejistým koncem (knižní rozhovor s Petrem Pithartem), 

kterou napsala Andrea Procházková a vydala Academia. 

Blahopřejeme!

Nová tajenka
V letu i v klidu u obou pohlaví vynikají dva _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ (viz TAJENKU) 

na křídle a v ocase. 

I tentokrát posílejte vyluštěnou tajenku na redakce@praha1.cz, a to do 18. 11.

Ondřej Konečný Rozmarina ČervenkováOle Němec

Uveřejňujeme další fotografie dětí, které byly slavnostně uvedeny do života. 
I my přejeme našim nejmladším obyvatelům a jejich rodičům hodně štěstí!

pokud máte zájem své děťátko slavnostně uvést mezi 
občany naší městské části, pošlete nám svoji přihlášku 
mailem na adresu radka.jirikova@praha1.cz nebo 
poštou na odbor kultury, sportu a zahraničních vztahů, 
Vodičkova 681/18, 115 68, praha1, k rukám Radky 
Jiříkové. do hlavičky e-mailu nebo na obálku uveďte heslo 

„Vítání občánků“. dále nám napište jméno dítěte, datum 
narození, adresu trvalého bydliště v praze 1 (popř. také 
korespondenční adresu, pokud je jiná, než adresa trvalého 
bydliště) a kontakt na vás. Na základě této přihlášky 
budete postupně zváni na konkrétní obřad. prosíme 
o strpení, když pozvánku dostanete za delší dobu. 

mailto:redakce@praha1.cz
mailto:radka.jirikova@praha1.cz
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